
Salut proposa l’ampliació 
i la renovació de l’HTVC

 El projecte suposarà la construcció d’un nou 
bloc oncològic i d’un nou edifici ambulatori

 Amb una inversió de 45 milions, també hi haurà 
dos ascensors i un pàrquing de 300 places 

El monument 
franquista, 
fora del riu 
l’estiu del 2021

El Departament de Justícia detalla el 
pla per desmantellar el monòlit 
inaugurat per Franco. L’alcaldessa 
demana utilitzar la pilastra per 
connectar Ferreries i el nucli antic.
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JUSTÍCIA va homenatjar el 16 de no-
vembre 40 víctimes de la Batalla de 
l’Ebre, amb la inclusió dels seus noms al 
memorial i ossera de les Camposines, a 
la Fatarella. Són ja 1.663 les víctimes re-
conegudes en aquest espai de dol i dig-
nificació, que ajuda també les famílies a 
tancar ferides. La covid ha impedit que 

enguany els familiars hagen participat 
en l’homenatge, però se les ha tingut 
molt presents. Les investigacions i la re-
cuperació de restes humanes que per-
met recordar les víctimes en aquest Me-
morial ajuda a fer “justícia” amb milers 
de combatents que van perdre la vida, fa 
82 anys a la Batalla de l’Ebre.  G.M.

Homenatge a les Camposines

MEMÒRIA

El govern vol traure el monument 
franquista durant l’estiu del 2021

 El vicepresident Aragonès i la consellera Capella 
presenten el projecte per desmuntar el monòlit

 L’alcaldessa demana utilitzar la pilastra 
buida per connectar les dues lleres del riu Ebre

Ja ha començat el compte en-
rere per retirar el monument 
franquista del riu Ebre a Tor-
tosa. La Generalitat ha iniciat 
els tràmits per poder treure el 
monument el juliol del 2021. 
Així ho van anunciar el 20 de 
novembre el vicepresident de 
la Generalitat, Pere Aragonès, 
i la consellera de Justícia, Es-
ter Capella, en un acte a la 
mateixa llera del riu. Cape-
lla va remarcar que davant la 
incompareixença” de l’Estat 
espanyol, a qui va acusat de 
“renegar” de la propietat del 
monument, la Generalitat el 
retirarà per “responsabilitat, 
dignitat i respecte a les vícti-
mes del franquisme”.
Segons Capella, ja s’ha sol·lici-
tat la llicència d’obres a l’Ajun-
tament de Tortosa, s’ha dema-
nat el permís a la Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre per po-
der actuar a la llera del riu, i el 
mateix 20 de novembre van li-
citar-se els treballs d’un estudi 
geotècnic per consolidar la pla-
tja de Ferreries, on s’instal·larà 
una grua de grans dimensions. 
El vicepresident del Govern, 
Pere Aragonés, va demanar a 
l’Estat espanyol que no dificul-
te l’acció de la Generalitat per 
retirar el monument.
Per la seva banda, en el seu 
discurs, l’alcaldessa de Torto-
sa, Meritxell Roigé, va dir que, 
més enllà del seu origen, per 
molts ciutadans el monument 
“forma part de la ciutat”, i que 
moltes generacions han cres-
cut amb “indiferència” al seu 

voltant. Roigé va fer una crida 
al respecte i va demanar evi-
tar “cap confrontació entre la 
ciutadania”. Finalment, Roigé 
també va demanar a la Genera-
litat i a l’Estat que estudien la 
possibilitat d’utilitzar la pilas-
tra que quedarà buida al mig 
del riu Ebre per connectar les 
dues lleres del riu Ebre.

Satisfacció de la comissió
D’altra banda, la Comissió per 
la Retirada dels Símbols Fran-
quistes de Tortosa va celebrar 
l’anunci de la retirada del mo-
nument franquista, després 
d’anys de lluita persistent de 
moltes persones i col·lectius. 
Van dir que era un “triomf his-
tòric” de la societat civil, des-
prés d’anys de “nul·la voluntat 
política” per treure el monu-
ment. La seva portaveu, Ester 
Baiges, va celebrar el canvi de 
mirada d’administracions pú-
bliques i partits polítics, i va 
reclamar que la “coordinació i 
complicitat” mostrada es man-
tingui fins a culminar el procés 
de retirada del monument. A 
mitjans d’octubre, la comissió 
va sumar-se a la petició del 
Síndic de Greuges, que dema-
nava un projecte de desmante-
llament del monument. A més, 
va reclamar celeritat al govern 
català, i deixar-ho tot “planifi-
cat i enllestit” perquè la pròxi-
ma convocatòria electoral no 
suposi “cap entrebanc per a la 
retirada definitiva”.

La presentació del projecte de retirada del monument franquista. // ALBERT PASCUAL.

Una deconstrucció complexa, però viable

El monument franquista de Tortosa es 
desmuntarà per peces, amb l’ús d’una bas-
tida de 35 metres d’alçada i una grua que 
s’instal·larà al a platja del barri de Ferre-
ries. L’arquitecte que ha realitzat l’estudi 
previ per a la retirada del monument, An-
toni López Daufí, ha explicat que les grans 
dimensions de la grua, amb una força bru-
ta de 300 tones, faran necessari consoli-
dar, ampliar i millorar la resistència de la 
platja de Ferreries. La grua reballarà en un 
radi de 44 metres de distància amb un braç 
que ha de poder moure càrregues de fins a 
6,7 tones. Pel que fa a la bastida, s’ins-
tal·larà des de la base i fins a la corona del 

monument. Farà tres metres d’amplada, 
per vuit de llargada i 35 d’alçada. Segons 
López Daufí, s’ha pres com exemple la bas-
tida que va muntar l’exèrcit espanyol als 
anys 80 per reparar l’escultura del soldat, 
malmès per una ventada.  La idea és poder 
treballar a tocar del monument, tallar les 
peces des dels punts més adients perquè 
siguin manipulables per la grua, i garan-
tint la millor conservació de totes i cadas-
cuna de les parts.  S’estima que els treballs 
de la retirada del monument es podrien 
allargar uns 20 dies, i que tot plegat cos-
tarà menys de 150.000 euros. També es re-
tiraran les inscripcions de la pilastra.  

Cinta Bonet
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Capella aposta per deixar només la pilastra
 La consellera de Justícia defensa que caldria 

mantenir un temps la base buida del monument
 ‘No crec que defensar valors democràtics generi 

cap enfrontament’, respon a l’alcaldessa

La consellera de Justícia, Es-
ter Capella, va valorar la pe-
tició que va fer-li l’alcaldessa 
de Tortosa, sobre la necessitat 
de recuperar l’antic pas sobre 
l’Ebre en el lloc que fins ara 
ocupa el monument franquista. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Capella va dir que ara 
el més important és “enderro-
car” i “tombar” la simbologia 
de la dictadura, i parlar de com 
es desmunta el monument a 
partir de l’estiu del 2021. “Ella 
ja pensa en la seua ciutat i en 
tot allò que creu que necessita 
la ciutat”, va dir Capella so-
bre la demanda de Meritxell 
Roigé. “Però jo sóc partidària 
de parlar com desmuntem, de 
com anem traient peça a peça 

el monument, i que en aquella 
pilastra que abans sustentava 
un pont, i on després van erigir 
un monument amb uns valors 
que cap societat democràtica 
pot compartir, que ens mirem 
aquell espai i la buidor de l’es-
pai”, va remarcar.
Capella va deixar clar que el 
monument no es destruirà, i va 
justificar que de moment hi 
quede la pilastra buida, per una 
necessitat pedagògica. Amb 
tot, va argumentar que prope-
rament s’estudiarà què caldrà 
fer amb les diferents peces del 
monument. “Nosaltres no som 
els que destrueixen i enderro-
quen coses”, va advertir, abans 
d’assenyalar la necessitat “que 
allà hi quedi un buit, de mo-
ment, i que s’expliqui per què 
hi ha aquest buit”. Segons Ca-
pella, fa temps que treballen en 
quina destinació han de tenir 

totes les peces que es desmun-
taran. “És important que tots 
plegats, com a societat, vis-
quem el procés de desmuntat-
ge i també després aquest espai 
buit que quedarà allà al mig, 
després de desmuntat el mo-
nument”, va insistir-hi. A més, 
la consellera va rebutjar que es 
consultés la ciutadania sobre el 
monument franquista, que re-
presenta uns valors que no són 
reinterpretables. Capella tam-
bé va contestar Roigé sobre el 
fet que retirar el monument 
puga generar enfrontaments 
entre partidaris i detractors. 
“Jo no crec que defensar valors 
democràtics generi cap enfro-
tament”, va concloure. 

Gustau Moreno
TORTOSA

L’entrevista a Ester Capella. // C21.

MEMÒRIA

L’entitat Tortosins pel Monu-
ment, que durant la consulta 
ciutadana del 2016 va defen-
sar el manteniment i la rein-
terpretació del monument de 
la Batalla de l’Ebre, ha sol·li-
citat la seua declaració com a 
Bé Cultura d’Interès Nacional 
(BCIN), en la categoria de mo-
nument històric. La petició va 
cursar-se el 18 de novembre, i 
el Departament de Cultura els 

va notificar que elaborarà un 
informe tècnic per valorar la 
seua sol·licitud. A més, Tor-
tosins pel Monument voldria 
presentar un recurs d’alçada 
contra la descatalogació, tot 
considerant que el monument 
presenta les mateixes carac-
terístiques que quan es va in-
cloure en el catàleg del POUM. 
Per tant, creuen que va fer-se 
per raons polítiques, i no tècni-
ques. Finalment, estan dispo-
sats a iniciar un procediment 
judicial fins a l’última instància, 
en considerar que l’actual llei 

de memòria històrica permet 
mantenir vestigis franquistes 
per raons artístiques, arquitec-
tòniques o artístico-religioses.
La consellera Ester Capella va 
valorar que no li veu cap reco-
rregut, perquè el monument ja 
ha sigut descatalogat. “Entenc 
que hi ha qui té ànim de dilatar 
el procés perquè desaparegui 
aquesta simbologia, però és 
evident que tota la feina prèvia 
ja està feta. Tot està per escrit i 
l’inici del procediment per des-
muntar el monument ja és una 
realitat”, va assegurar. 

Tortosins pel Monument busca blindar el monòlit
G.M.
TORTOSA

Un detall del monument franquista.// C21.
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Salvadó (ERC): ‘No hi ha prou recursos’
 El diputat republicà afirma que tots els partits 

saben que no es pot fer un nou hospital a l’Ebre
 El rapitenc defensa la proposta presentada per 

Salut per ampliar l’actual hospital de Tortosa

El govern no té prou recur-
sos per fer un nou hospital a 
les Terres de l’Ebre, i l’actual 
Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta (HTVC) encara no 
està prou amortitzat, perquè 
no ha arribat “ni de lluny a la 
seua vida útil”. Així ho va afir-
mar el 10 de novembre passat 
el diputat rapitenc d’ERC i 
exsecretari d’Hisenda, Lluís 
Salvadó, durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre. Segons Salva-
dó, l’ampliació de l’HTVC que 
ha plantejat Salut és una opció 
“realista”, i tots els partits ca-
talans pensen el mateix en pri-
vat. “En petit comitè, tothom 
en som plenament conscients. 
I amb els debats que hem tin-
gut al Parlament de Catalunya, 
puc assegurar que no hem re-
but cap esmena per posar 100 
milions per a fer un nou hospi-
tal a Tortosa, en la tramitació 
pressupostària dels últims 10 
anys. De cap partit, cap ni un”, 
va assenyalar Salvadó. “Una 
altra cosa són els debats de 
campanar que es poden tenir, 
que és la lògica legítima de go-
vern i oposició”, va dir Salvadó. 
“Però ens toca gestionar, i hem 
de gestionar el món real, no el 
món virtual”, va remarcar el 
rapitenc.
Tot seguit, Salvadó ha insis-
tir-hi en què l’hospital Ver-
ge de la Cinta encara no està 
amortitzat, com sí que passa 
en altres ciutats de Catalunya 
on el govern sí que ha plantejat 
la construcció de nous centres 

hospitalaris. “No som tan rics 
en este país, com per a deixar 
de donar-li ús a instal·lacions 
que encara no han arribat al 
final de la vida útil, ni molt 
menys. En este sentit, la pro-
posta que finalment s’ha posat 
damunt de la taula, està llarga-
ment reflexionada. Esta vega-
da, no ens podem equivocar, no 
podem penjar un cartell com 
al 2006, fent volar il·lusions i 
dir que farem un nou hospital 
que, després de 14 anys, ningú 
ha posat ni una coma per a que 
allò puga fer-se”, va lamentar 
el republicà. 
De fet, Salvadó era el delegat 
de la Generalitat a les Terres de 
l’Ebre el 2006, quan la conse-
llera socialista Marina Geli va 
posar el cartell del nou hospital 
als terrenys del pla parcial de la 
Farinera, entre el barri tortosí 
de Ferreries i Roquetes. El re-
publicà va afirmar que aquell 
anunci del govern tripartit es 
va limitar a la instal·lació del 
cartell, tot i la bonança econò-
mica. “Al 2006 no es va fer cap 
projecte, no es va comprar cap 
terreny, no es va fer cap requa-
lificació… Simplement el que 
va fer el Departament de Sa-
lut, en l’època gloriosa en què 
teníem recursos per fer coses 
com aquesta, va ser penjar un 
cartell, i punt”, va recordar Sal-
vadó. “D’aquí no es va passar”, 
ha reconèixer l’exdelegat del 
govern a les Terres de l’Ebre.

GUSTAU MORENO
TORTOSA

Una imatge de l’entrevista de Lluís Salvadó a Canal 21 Ebre. // CEDIDA.

EL DEBAT POLÍTIC SOBRE L’HOSPITAL

 POLÍTICA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

L’exdelegat diu que l’Ebre ‘no pot esperar més’
Lluís Salvadó va celebrar la resposta posi-
tiva i “constructiva” per part de l’Ajunta-
ment de Tortosa. Així, va recordar que el 
projecte convertirà l’hospital en un centre 
“competitiu i de referència” per al conjunt 
del territori, a més de millorar l’accessibi-
litat i l’aparcament. Salvadó també va ga-
rantir que el projecte té consignació pres-
supostària. “La consignació, la teníen ja 
per al 2020 i la tindrem també per al 2021”, 
va remarcar Salvadó, que també va ironit-
zar amb el fet que quan era delegat li va 

tocar acompanyar la consellera socialista 
Marina Geli, en dos ocasions, per penjar el 
cartell del projecte del nou hopistal. Se-
gons Salvadó, el territori “no pot esperar 
més” per millorar el sistema hospitalari a 
curt i mitjà termini, en “tres, quatre o cinc 
anys”. “No podem esperar a què algun dia 
la Generalitat tingue molts de diners, per-
què això no sé quan passarà”, va admetre. 
El republicà va dir que la proposta de Sa-
lut estava a punt al març, però que aleho-
res la pandèmia va aturar-ho tot.  G.M.
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Jordan insisteix amb el nou hospital

Jordi Jordan ha afirmat que la 
proposta de Salut per ampliar 
l’Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta (HTVC) arriba tard i 
quan falten pocs mesos per a 
les eleccions. El portaveu de 
Movem Tortosa ha assenyalat 
que el tema hauria d’abor-
dar-se després del 14 de febrer, 
de forma consensuada, i quan 
se sàpiga la composició del nou 
govern. “Per tant, o arriba tard 

o arriba d’una manera preelec-
toral. I si realment es vol acon-
seguir un consens, hauria de 
fer-se després de les eleccions 
o molt abans, sense un horitzó 
electoral”, va remarcar en una 
entrevista a Canal 21 Ebre.
Jordan ha expressat els dubtes 
de Movem sobre la viabilitat 
del projecte. “Dubtes amb el 
que dirà Patrimoni, dubtes en 
relació amb el tema dels apar-
caments, perquè tots sabem 
que l’actual hospital de Tortosa 
està situat dins d’unes fortifi-
cacions, i per tant entenem que 

tot això s’ha de resoldre”, va 
dir. En tot cas, Jordan va insis-
tir en què la Generalitat hauria 
de construir un nou hospital a 
Tortosa i les Terres de l’Ebre, 
com està projectant en altres 
llocs del país, com ara Girona. 
“No volem que hi hagi catalans 
de primera i catalans de sego-
na. I per tant, o es fan hospitals 
nous a totes les capitals o de-
marcacions territorials, o que 
no se’ns diga que no hi ha re-
cursos econòmics, quan real-
ment ho estem veient en altres 
llocs”, va cloure Jordan.  

Ciutadans portarà al ple de 
l’Ajuntament el debat sobre 
el nou hospital. Miquel Al-
bacar ha registrat una moció 
en què demana unitat a la 
resta de grups municipals, 
per exigir a la Generalitat la 
construcció d’un nou hos-
pital. En principi, la moció 
serà sotmesa a votació en el 
ple ordinari del proper 7 de 
desembre, tot i que Albacar 
deixa la porta oberta a con-
sensuar-la amb altres grups. 
Davant de l’anunci del De-
partament de Salut, que pre-
veu ampliar l’hospital actual, 
Albacar ha reclamat “valen-
tia per defensar els interes-
sos de les Terres de l’Ebre”, 
així com “aparcar interessos 
partidistes”. “La reinvidica-
ció social de tota la ciutada-
nia de Tortosa i de les Terres 
de l’Ebre, hem de plasmar-la, 
i fer de catalitzadors per unir 
totes les forces polítiques en 
la demanda d’este nou hos-
pital”, va dir a Canal 21 Ebre. 
“Hem de ser valents per no 
separar-nos per coses parti-
distes, perquè la unitat és ne-
cessària en casos excepcio-
nals, per demanar la millora 
del benestar de les persones 
a les Terres de l’Ebre”, va dir.
Segons el portaveu de Ciu-
tadans, la proposta de Sa-
lut per ampliar l’hospital 

Verge de la Cinta presenta 
deficiències tècniques, com 
la falta d’espai, la necessi-
tat de traslladar un dipòsit 
amb “sis milions de litres 
d’aigua”, el que podria enca-
rir el projecte en més de 2,5 
milions d’euros, o les possi-
bles afectacions en els fona-
ments de les muralles. Així, 
Albacar va assegurar que el 
projece d’ampliació que pro-
posa Salut no resoldrà els 
problemes actuals, sinó que 
encara s’agreujarà més la 
pressió sobre el barri tortosí 
de l’Eixample, amb un incre-
ment del trànsit de vehicles. 
De fet, creu que ha estat “un 
anunci electoralista, de cara 
a les properes eleccions”. 
En la mateixa entrevista, Al-
bacar també va recordar que 
la Generalitat tenia en pro-
jecte fer un nou hospital al 
costat de l’eix de l’Ebre. Però 
va suggerir altres possibles 
ubicacions igual de ben co-
municades i accessibles, com 
ara la C-42, l’autovia entre 
Tortosa i l’Aldea.
Finalment, el portaveu de 
Ciutadans va lamentar que 
Esquerra argumente que no 
hi ha prou recursos per fer 
un nou hospital a les Terres 
de l’Ebre, quan sí que es fa-
ran noves construccions en 
altres llocs del país.  G.M.

Ciutadans reclama 
‘unitat’ per demanar 
el nou hospital 

G.M.
TORTOSA

 El portaveu de Movem Tortosa creu que el 
tema hauria d’abordar-se a partir del 14 de febrer

 Expressa els dubtes de l’ampliació amb 
Patrimoni i la falta de lloc per als aparcaments

Al febrer, Movem ja va demanar un nou hospital. // CEDIDA.

 POLÍTICA 
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Enric Roig va rebutjar el 4 de 
novembre la proposta de Salut 
per ampliar l’Hospital de Tor-
tosa Verge de la Cinta (HTVC) 
amb un nou edifici ambulatori, 
un edifici oncològic i un apara-
ment soterrat de 300 places. 
En concret, el portaveu del 
PSC de Tortosa  i primer tinent 
d’alcalde va reiterar que els so-
cialistes ebrencs aposten per la 
construcció d’un nou hospital, 
i que la proposta de Salut no 

deixa de ser “un dibuix”, amb 
què Esquerra vol fer campanya 
de cara a les eleccions catala-
nes del 14 de febrer. “Pensem 
que esta presentació que van 
vindre a fer a Tortosa el Depar-
tament de Salut és un dibuix; jo 
sóc arquitecte, i com diuen, el 
paper tot ho aguanta. Per tant, 
és un dibuix bonic, que ningú 
nega. Però la nostra posició és 
que hem d’anar a un nou hospi-
tal”, va remarcar Roig. “A partir 
d’aquí, un dibuix no pot ser la 
base d’un anunci. On estem? 
En mode ‘eleccions 14-F’. Ho 
han fet amb el monument fran-

quista, ara ho fan amb l’hospi-
tal i haurem de veure quin altre 
anunci fan d’aquí a aleshores”, 
va valorar en una entrevista a 
Canal 21 Ebre. Roig va recordar 
que fa 15 anys ja es va descartar 
l’ampliació de l’hospital actual, 
i que el projecte que ara plante-
ja Salut no costarà 45 milions, 
sinó uns 80. Una xifra que 
s’acosta més al que valdria fer-
ne un de nou en un altre lloc. 

La CUP Tortosa va rebutjar el 
6 de novembre la proposta del 
Departament de Salut d’am-
pliar l’Hospital de Tortosa Ver-
ge de la Cinta (HTVC) amb un 
nou edifici oncològic i un am-
bulatori, així com la construc-
ció d’un aparcament soterrat 
de 300 places i la instal·lació de 
dos ascensors des de l’Eixam-
ple de Tortosa. “Considerem 
que aquest projecte no resol-
drà les necessitats sanitàries ni 
d’accessibilitat a l’hospital de la 
gent de Tortosa ni de les Terres 
de l’Ebre”, van afirmar des de 
la CUP, que proposa un front 
comú per aconseguir l’hospital 
que el territori es mereix. “No 

és moment d’electoralisme ni 
de partidisme, és moment de 
lluitar juntes per un nou hos-
pital”, van afirmar a través d’un 

comunicat.
En concret, els cupaires refer-
men la seua aposta per la cons-
trucció d’un nou hospital en 

un nou emplaçament. Segons 
la CUP, la proposta “realista” 
de Salut contrasta amb la cons-
trucció de nous hospitals en 
altres ciutats del país, com Gi-
rona i Tarragona. “Una vegada 
més el nostre territori pateix 
un greuge molt important res-
pecte a d’altres zones del país 
que, en un període de cinc anys, 
veuran assolits el seus projec-
tes sanitaris, mentre que les 
Terres de l’Ebre en el mateix 
període de temps s’hauran de 
conformar amb l’ampliació de 
l’actual”, van denunciar.
La CUP recorda que l’hospital 
Verge de la Cinta està construït 
en un emplaçament de difícil 
accés i poc idoni per un centre 
de referència de vora 200.000 
persones. “Alhora, tal com de-
nuncien els i les treballadores, 

es tracta d’una instal·lació vella, 
amb equipaments antics i poc 
preparada per instal·lar nous 
aparells. Les inversions que es 
proposen i la construcció d’un 
aparcament suposen una hipo-
teca per al futur, que retardarà 
per dècades la construcció d’un 
nou hospital públic”, afirmen. 
A més, van remarcar que 
l’anunci de Salut és “una ma-
niobra electoralista” i una “cor-
tina de fum”, en un moment en 
què l’hospital estava “totalment 
desbordat” durant la pandè-
mia, a causa d’una manca d’in-
versions en equipaments, re-
cursos humans i materials. 

Redacció
TORTOSA

G.M.
TORTOSA

EL DEBAT POLÍTIC SOBRE EL NOU HOSPITAL

Enric Roig, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. // C21.

La roda de premsa de la CUP davant de l’hospital. // CEDIDA.

‘És un dibuix bonic, però hem d’anar a fer un nou hospital’

La CUP afirma que el projecte de 
Salut és una ‘cortina de  fum’

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El president del Consell Comarcal del 
Baix Ebre, el republicà Xavier Faura, 
ha fet una crida a no comprar a Ama-
zon durant l’actual campanya de Na-
dal i Reis, molt marcada per la crisi 
econòmica del coronavirus. A través 
d’un missatge a les seues xarxes so-
cials, Faura ha instat la ciutadania a 

no comprar a “este gegant del comerç 
que està deixant desertes les zones 
comercials de les nostres ciutats”. Se-
gons el republicà, Amazon “està em-
pobrint els botiguers i enviant perso-
nes a l’atur”. “Enguany, més que mai, 
amb tot el que hem partit, hem de ser 
solidaris i una mostra d’aquesta soli-

daritat és comprar a les botigues dels 
nostres barris”, afirma Faura, que re-
clama “enfortir el nostre teixit comer-
cial”. A més, diu que la comoditat no 
és l’excusa, ja que les botigues de 
proximitat també tenen pàgina web. 
A més, remarca que el comerç de 
proximitat és més sostenible.  G.M.

Faura demana no comprar a Amazon

Contra Amazon
POLÍTICS ebrencs se sumen 
a l’alcaldessa de Barcelona de-
manant boicot a Amazon per 
afavorir el comerç local, com 
si realment l’oferta d’Amazon 
estigués coberta al 100% pels 
establiments del territori. En 
canvi, no fan l’equivalent con-
tra les grans superfícies, a les 
quals reben amb els braços 
oberts quans s’instal·len al 
municipi, i de les quals els 
comerciants fa temps que es 
queixen.

LA TENDÈNCIA del comerç 
per Internet fa uns anys que 
va a l’alça. El confinament i la 
pandèmia, en general, no han 
fet més que accentuar-la. A 
més de l’INE, ho poden con-
firmar les empreses de missat-
geria, segurament. El comerç 
per Internet obre portes a 
mercats remots, a productes 
que no tenim al comerç de 
proximitat, i amb preus amb 
els quals no pot competir. I és 
còmode. És la realitat.

I els polítics, en lloc de veure 
la realitat, opten per demanar 
un boicot. En lloc de plantejar 
altres solucions, opten per de-
manar que la gent no compre 
a Amazon, Aliexpres o altres. 
Entres a Amazon i trobes que 
hi ha empreses menudes que 
hi vénen els seus productes, 
empreses d’arreu, que han 
pensat que era un bon apara-
dor per vendre, amb un pú-
blic potencial molt més gran 
que el local. Potser alguns co-
merços ebrencs podrien tenir 
un acompanyament dels seus 
ajuntaments per entrar en 
este mercat global, en lloc de 
posar-s’hi de cul.

D’INICIATIVES relacio-

nades amb el comerç local 
a Internet n’hi ha, no és que 
no n’hi hague. Ajuntaments 
com el d’Amposta o Tortosa 
(i la Sénia o la Ràpita) tenen 
sengles marketplaces, mercats 
virtuals, on es poden trobar 
establiments i productes lo-
cals.

EN EL CAS d’Amposta, és un 
web que només es pot consul-
tar en castellà. La plataforma 
permet la creació de textos en 
diferents idiomes, però el web 
utilitza un sistema de traduc-
ció automàtica, de pagament, 
amb la subscripció caducada. 
És un entorn homogeni quant 
a mercat, de manera que pots 
triar diferents productes i 

comprar-los en una sola com-
pra. Tot i això, la varietat de 
productes és discutible. Els de 
la Sénia i la Ràpita són equi-
valents, per ser la plataforma 
de la mateixa empresa, tot i 
que no tenen el problema de 
l’idioma.

EN EL CAS de Tortosa, real-
ment és un directori d’esta-
bliments. En alguns s’ofereix 
l’opció de trucar i en altres la 
compra, que acaba enviant 
l’usuari al web de l’establi-
ment, sent un procés de com-
pra no integrat al marketplace, 
sent una barrera per al cas de 
voler triar diferents produc-
tes i comprar-los en un sol 
pas. Fora del canal oficial hi 
ha Mercarium, un llistat d’es-
tabliments de les Terres de 
l’Ebre que ofereixen servei a 
domicili. És un servei d’In-
cubalia, una startup de la URV 
que ja tenia un altre servei 
semblant, més específic, Res-
tarium. El valor afegit de Mer-

carium, a més d’oferir el servei 
de creació de web i botiga als 
establiments, és que pensa en 
clau de territori, no de muni-
cipi.

REALMENT cada municipi 
ha de tenir un marketplace 
propi? A quins compradors 
va dirigit? És culpa d’Amazon 
que els consumidors comprin 
a través d’ells? Quines man-
cances té el comerç local? És 
un mal veí aquell que no ho 
compra tot, absolutament tot 
al poble? I aleshores, aquell 
que compra alguna cosa al po-
ble del costat, o que va de re-
baixes a Barcelona?

AMAZON ja va respondre 
Ada Colau amb dades. Segura-
ment no les pot donar als polí-
tics de l’Ebre, òbviament. Ara 
bé, caldria veure quin és real-
ment el tipus de comerç casti-
gat per les vendes en línia i si 
no seria necessari que es rein-
ventés. 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

Maleïts traductors
FA ANYS que s’utilitza el 
terme Memòria històrica, 
amb la voluntat de recu-
perar un passat que ens va 
ser arrabassat, malbaratat, 
adulterat, durant la dicta-
dura franquista i, al mateix 
temps, recuperar certa dig-
nitat.

NO ÉS UN TEMA menor, 
es toquen sentiments encara 
molt frescos i a flor de pell, 
dels quals ja se’n parla abas-
tament. 

PERÒ ENTRE la multitud de 
coses que cal recuperar, avui 
vull reflexionar d’un aspec-
te possiblement menor que, 
quant tinguem temps, caldria 
posar al seu lloc: la traducció 
dels títols de pel·lícules.

RECORDO, ja fa molts anys, 
uns comentaris de Quim 
Monzó a la ràdio, amb el 
seu estil habitual, en què ex-
plicava la ràbia que li feien 
algunes traduccions, i del 
càstig dantesc i exagerat a 
què sotmetria les persones 
responsables; proposava fer 
un clot a la plaça Catalunya, 
enterrar-los deixant només 
el seu cap fora, i omplir-los 
de veces els ulls perquè els 
piquin els coloms.

PARLO D’UN CAS con-
cret. Una pel·lícula típica de 
l’època, molt bona per cert, 
de l’oest: She Wore a Yellow 
Ribbon, dirigida per John 
Ford i protagonitzada per 
John Wayne (poca broma).

El títol original és molt poè-
tic, “Ella portava una cinta 
groga”, i es refereix a la cin-
ta que es posaven les noies 
que vivien als forts de Cava-
lleria, per tal de mostrar que 

el seu cor ja estava ocupat. 
Suposo que era una forma 
de posar a ratlla les desenes 
de nois que les devien pre-
tendre (imagineu-vos uns 
poques filles d’oficials en un 
fort enmig del desèrtic oest 
ple d’afamats soldats). 

JOHN WAYNE encarna un 
veterà capità de Cavalleria 
que el dia abans de jubilar-se 
ha d’assumir una difícil i tri-
ple missió, que comportarà 
la dura acceptació d’alguna 
derrota. La pel·lícula, d’una 
esplèndida fotografia, té un 
to amarg, poètic, reflexiu, i 
el títol original li escau.

PERÒ ELS franquistes, amb 
la intenció de donar-li un 
caire èpic i de tirar floretes a 

la legió, decidiren posar els 
seus bruts dits damunt del 
títol i canviar-lo per un ab-
surd i fals “La legión inven-
cible”.

PER SORT, la seva barroe-
ra ment no va fer malbé una 
bella pel·lícula que fa re-
flexionar sobre la derrota. 

ESTARIA BÉ retornar l’au-
tètic títol a aquesta pel·lícu-
la, i moltes altres. Us convi-
do a posar més exemples.  

JESÚS TIBAU

ESCRIPTOR
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70 milions d’euros és el 
que costarà l’operació de 
segellar i abandonar defi-
nitivament els pous del 
magatzem de gas submarí 
del projecte Castor. Se-
gons els càlculs del projec-
te encarregat per la comp-

nayia Enagás i sotmès a 
informació pública aquest 
estiu, tot plegats’allargarà 
un mínim de 201 dies. S’hi 
preveuen instal·lar taps 
mecànics de ciment als 
tretze pous, amb un gruix 
de fins a 250 metres.  
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EDITORIAL

L’acció de govern a les Terres de l’Ebre
ERC està decidida a fer molt patent l’acció del govern 
de la Generalitat a les Terres de l’Ebre, davant de la 
proximitat de les eleccions catalanes del 14 de febrer. 
Tot i la pandèma del coronavirus, i al marge de la divisió 
interna en l’executiu que els republicans comparteixen 
amb Junts, cal governar el dia a dia i acabar la legisla-
tura deixant encarrilades aquelles qüestions d’interès 
per al país i per als territoris. És en aquest context que 
cal entendre la proposta per ampliar l’Hospital de Tor-

tosa Verge de la Cinta (HTVC). Un projecte que fins 
al moment els republicans estan capitalitzant per da-
vant de Junts, per molt que el delegat Xavier Pallarès 
és un dels membres històrics del PDeCAT, o de l’antiga 
Convergència, que ha el trànsit al nou partit de Carles 
Puigdemont. Es tracta d’una inversió d’almenys 45 mi-
lions d’euros que busca resoldre els problemes de falta 
d’espai i de mobilitat que es generen a l’hospital actual, 
i que tant Junts com el PDeCAT han acabat avalant, tot 

i que amb la boca menuda puguen criticar un cert elec-
toralisme per part d’ERC. Per contra, el PSC, Movem, 
la CUP i Ciutadans sí que han reclamat la construcció 
d’un nou hospital a l’Ebre.
En canvi, hi ha més unanimitat amb el projecte de Jus-
tícia per retirar el monument franquista de Tortosa 
durant l’estiu del 2021. Només Ciutadans i Vox (i el 
PP?) s’hi oposen. És un altre dels temes ebrencs que 
ERC vol deixar “lligat i ben lligat” abans del 14-F. 

La Taula de Diàleg
SEMPRE Catalunya ha dema-
nat dialogar per emprendre un 
nou camí en les relacions amb 
Espanya. Els governs de la dre-
ta ni se’l plantegen el diàleg, ex-
cepte quan necessiten els vots 
dels partits catalans per gover-
nar. I els d’esquerra prometen i 
diuen que l’accepten però mai 
s’arriba a cap conclusió o es 
trunca pel camí. El president 
Pujol amb allò “del peix al cove” 
havia aconseguit concessions 
realistes; poc a poc anava de-
manant quelcom a canvi i, poc o 
molt, n’anava traient. I quan les 
relacions Catalunya Espanya 
avançaven la dreta advertia que 
se’ns donava massa als catalans. 
Qualsevol avenç representava 
per nosaltres una petita batalla 
guanyada. Així es van mantenir 
les relacions durant vint anys. 
Tot va canviar quan el Tribu-
nal Constitucional va destruir 
l’essència de l’Estatut aprovat 
pel Parlament el 2005. 

D’UNA CONCESSIÓ dels so-
cialistes perquè a Catalunya 
disposaven el govern, es va arri-
bar a la gran trencadissa quan 
es va anul·lar l’Estatut que le-
galment s’havia aprovat segons 
la Constitució, havent passat 
tots els requisits i referendats. 
Els catalans es van emprenyar. 
Més de 2 milions ens vam ma-
nifestar al carrer queixant-nos 
del que els jutges, aplicant la 

llei segons el seu raser, havien 
anul·lat il·legalment, catorze 
punts de l’Estatut. 

LA CONSTITUCIÓ aprovada 
per la bona voluntat dels partits 
amb aires de canviar i millorar 
les relacions, fou rebutjada pels 
nostàlgics franquistes en el seu 
moment però a la vegada els 
serví d’excusa per aplicar-la 
contra Catalunya segons la seva 
conveniència. I per això, des-
prés d’una sentència contra els 
líders independentistes vergon-
yant, tenim el govern elegit pel 
poble a la presó, la presidenta 
del Parlament també engarjo-
lada per permetre debatre als 
diputats els temes que propo-
saven i el president de la Gene-
ralitat exiliat per evitar la presó 
que a bon seguir li haurien im-
posat. En altres temps afuse-
llaren un dels seus antecessors, 
el president Companys, com 
altres líders polítics o socials, 
com foren el president d’Unió 
Democràtica, Carrasco i Formi-
guera, o el president del Barça, 
Josep Sunyol. Als generals re-
voltats contra la República i la 

seva estructura, que en nom de 
la llei en van fer totes les que 
van voler, no se’ls va aplicar cap 
càrrec, quan es va signar i posar 
en marxa la Constitució. Als 
que demanaven diàleg –“Taula 
de Diàleg”- fins el darrer mo-
ment abans de declarar la in-
dependència que va durar tres 
segons, a  aquests se’ls va em-
presonar. I mentre el rei emèrit, 
viu de vacances als Emirats 
Àrabs rodejat de policies pagats 
pels pressupostos generals de 
l’Estat, amb el beneplàcit del 
govern més d’esquerres dels da-
rrers quaranta anys, malgrat les 
malifetes comeses reconegudes 
per tothom. Al nostre presi-
dent Puigdemont, a Espanya, 
se’l considera “un huído de la 
justicia”, i li tenen jurada de 
tal manera que si poguessin la 
represàlia seria la màxima pos-
sible, mentre que a Europa se’l 
considera un eurodiputat i un 
pres polític. 

I COM TOT aquest especta-
cle ve de lluny, el diàleg mai el 
poden acceptar i tenen els me-
canismes per enderrocar els 

acords quan els convingui i, a 
la vegada, quedar-se tan fres-
cos com si res hagués succeït. 
Recordin que Catalunya Nord, 
el rei d’Espanya del moment la 
va regalar al francesos, sense 
passar pel Parlament de Cata-
lunya, ja que els exèrcits reials 
–italians, flamencs i castellans- 
ocupaven els domicilis dels ca-
talans, hostatjats forçosament. I 
uns anys més tard, un altre rei 
espanyol va regalar Gibraltar 
amb la condició de que els exèr-
cits anglesos deixessin de donar 
ajuda militar a Catalunya. Des 
de Madrid, Gibraltar se li recla-
ma continuadament a Angla-
terra malgrat haver-la regalat 
graciosament. Sembla que dels 
territoris regalats només el pen-
yal sigui Espanya mentre les co-
marques catalanes de damunt 
dels Pirineus, no ho siguin. 

AQUESTA ÉS la llei que fun-
ciona encara avui i uns jutges 
ideològicament marcats per les 
seves idees polítiques poden 
empresonar els líders catalans 
i un altre, reconegudament mal 
educat i histriònic, pot no ad-
metre preguntar sobre l’iman 
de Ripoll, quan existeixen sos-
pites d’haver sobreviscut l’ex-
plosió d’Alcanar i a la vegada era 
un confident de la policia es-
panyola. El donen com a mort, 
sense permetre preguntes so-
bre ell malgrat ser el màxim 

responsable de l’atac terrorista 
de la Rambla de Barcelona i de 
Cambrils. 

I MENTRE a Catalunya, els in-
dependentistes barallant-se per 
donar o no suport al govern de 
Pedro Sánchez. Des d’Espanya, 
creen divisió aplicant les seves 
lleis i nosaltres piquem “la rate-
ra” com a simples ocells que 
cauen a la trampa. Novament 
amb “Taula de < o no” ens tor-
naran a enganyar. Tenen tots els 
mecanismes per repetir les bo-
nes paraules i l’oblit posterior. 
Disposen de les estructures po-
licials, judicials, administratives 
i reials totes al seu servei. I no-
saltres tenim els nostres líders a 
la presó, exiliats, multats o in-
habilitats com si res hagués pas-
sat. Ells ens divideixen i nosal-
tres, amb actitud de babaus 
pensem que podrem treure’n 
algun redit prenent acords amb 
ells. Ni la fiscalia que segons el 
mateix president Sánchez 
depèn del govern, aplica l’indult 
als presos polítics i ara adver-
teixen que pot tardar més d’un 
any. La presa de pèl es constant 
i reiterad. Conseqüentment, 
Catalunya haurà d’esperar i 
només tenim el camí que la de-
mocràcia ens haurà d’atorgar 
algun dia; des d’Europa, en al-
gun moment, s’hauran de res-
pectar els drets que els catalans 
tenim com a poble.  

ANTON MONNER 

CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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Un govern de pati d’escola
SI D’ALGUNA cosa han de 
servir les situacions límit, 
com és el cas d’una pandè-
mia, és per tenir humilitat i 
empatia, perquè tard o d’ho-
ra acabaran afectant a to-
thom. La pandèmia compor-
ta la coexistència de focus 
simultanis allunyats geogrà-
ficament, així com dificultats 
per a controlar el contagi. 

A CASA NOSTRA ja vam 
començar malament, la cul-
pa de tot era de l’enemic 
malèfic, el  govern d’Espan-
ya, i en lloc d’arrimar el mus-
cle el govern de la Generali-
tat va mirar a un altre costat 
sense atendre la seva respon-
sabilitat. Doncs bé,  com diu 
el refrany, allò que comença 
malament acaba malament, i 
amb aquesta supèrbia que ha 
caracteritzat el govern dels 
últims anys d’ERC i Juntsx-
Cat, la consellera i portaveu, 
la senyora Budó, a l’inici de 
la pandèmia s’atreveix a dir 
que  “la situació seria radi-
calment diferent en una Ca-
talunya independent, no tin-
dríem ni tants morts ni tants 
infectats”. En què es va basar 
per fer aquesta afirmació, si 
quan han passat a gestionar 
la pandèmia la cosa no ha 
pogut anar a  pitjor?  Vull 
recordar-li els més de 4.300 
avis i àvies que han mort a les 

residències catalanes en les 
quals la Generalitat té com-
petència des de l’inici.

POTSER HO DEIA perquè 
la gestió sanitària de la pan-
dèmia la porten les conse-
lleries d’ERC, perquè mai 
se sap ben bé en nom de qui 
parla, si com a portaveu o 
com a membre de JuntsxCat. 
Ara que, de mala gestió tots 
se n’emporten la palma. El 
govern de la Generalitat més 
bé s’hi asssembla a un pati 
d’escola que a una altra cosa. 
Cada conseller va a la seva, a 
salvar-se. En primera instàn-
cia van descarregar la culpa 
de la seva nefasta gestió en 
el  govern de Pedro Sánchez  
i ara, a mesura que s’apropen 
les eleccions, en els seus ma-
teixos companys de govern. 
Un govern de filtracions i 
traïcions, sense preocupar-se 
pels interessos dels ciuta-
dans ni responsabilitzar-se 
de la seva pròpia gestió. 

LO DELS AJUTS als autò-

noms ja és de traca: dels més 
de 540.000 autònoms que 
van fer tancar, l’ajut solament 
ha arribat als 10.000 primers 
en una cursa deplorable que 
més ha semblat jugar a la lo-
teria que a una altra cosa. I el 
més fotut és que el premi era 
la “pedrea”, de 2.000 euros. 

HAN ESTAT incapaços, fins 
i tot, de posar-se d’acord en 
les mesures a emprendre en 
el si del PROCICAT, per a 
una tornada al que més s’hi 
pot assemblar a la norma-
litat. Mesures que no han 
deixat content a ningú, i sen-
se una explicació raonable. 

LA CERTESA és allò que 
més valorem, però en aquest 
govern de certesa ben poca; 
incertesa és al que ens han 
acostumat. I el que és pit-
jor, una i una altra vegada es 
conjuren en què tornaran a 
formar Govern a la mínima 
que puguin. Apanyats anem, 
quines pocions màgiques 
els faran invencibles que fa-

ran d’un mal govern un bon 
govern? Astèrix i Obèlix es 
van entendre bé perquè eren 
d’una mateixa tribu, en apa-
rença ERC i JuntsxCat no 
sembla que ho siguin...  Ara 
que, vistes les polítiques que 
han portat en el si del go-
vern, més aviat són el mateix. 
El cert  és que en els darrers 
anys Catalunya, en el seu 
conjunt, hem perdut compe-
titivitat, i en despesa social 
estem a la cua de la resta de 
comunitats autònomes. I res 
fa pensar que, per molta po-
ció màgica que es prenguin, 
la situació canviarà.

MALA PEÇA al teler tenim 
si el govern de la Generalitat  
torna a quedar en mans dels 
que ens han portat al fracàs 
més absolut, i l’Ebre en som 
un exemple. La falta d’in-
versió ha estat una constant 
amb els independentistes 
al Govern de la Generalitat. 
Les inversions a les Terres 
de l’Ebre s’han reduït en tres 
quartes parts. Menys és l’ad-
verbi que associa govern in-
dependentista amb l’Ebre.

PARLEM D’UNA realitat 
realment escandalosa: l’any 
2010, amb govern catalanista 
i de progrés, les inversions 
van arribar als 118,79 milions 
d’euros per a les Terres de 

l’Ebre. I què ens trobem ara? 
Que amb els pressupostos 
d’aquest any les inversions 
reals pressupostades a l’Ebre 
es redueixen a uns raquítics 
29,4 milions d’euros. Ras 
i curt, les inversions de la 
Generalitat destinades a les 
quatre comarques ebrenques 
han caigut en picat d’ençà del 
2010, s’han reduït un 75%.

HEM DE PASSAR pàgina 
també d’aquest oblit sistemà-
tic de les inversions del Go-
vern a casa nostra. Les nos-
tres comarques som un 
territori de futur i de pro-
grés, però cal tenir a la Gene-
ralitat un Govern que cregui 
en els nostres potencials i ac-
tuï en conseqüència. Un Go-
vern de progrés liderat per 
Miquel Iceta. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA 

I MÓN RURAL DEL PSC 

A LES TERRES DE L’EBRE

Segona onada de precarietat
LA SEGONA onada de la Co-
vid-19 ha colpejat de nou amb 
força, tensionant uns siste-
mes públics de salut deficita-
ris i generant una crisi global 
que l’Organització Mundial 
del Comerç ja qualifica de 
pitjor que la de 2008. Al res-
pecte, l’Organització Inter-
nacional del Treball estableix 
que el món del treball es veu 
profundament afectat per la 
pandèmia mundial del virus 
i que, a més de ser una ame-
naça per a la salut pública, les 
pertorbacions a nivell econò-
mic i social posen en perill els 
mitjans de vida a llarg termi-
ni i el benestar de milions de 
persones.

EN EL TEMPS transcorre-
gut entre la primera i la sego-

na onada, la UE ha fracassat 
en la gestió coordinada de la 
pandèmia, i ni l’Estat espan-
yol ni el govern de la Genera-
litat han estat a l’alçada de les 
circumstàncies. Una situació 
que posa al descobert les po-
lítiques de retallades que van 
precaritzar el sistema sanitari 
i els serveis públics, la poca 
previsió respecte a la primera 
onada, la vergonyosa realitat 
en la tramitació dels ERTO i 
de les prestacions d’atur per 
part de l’Estat, i la mala gestió 

en la prestació d’algunes aju-
des –com la dels autònoms– 
per part de la Generalitat. 
Aquestes són tan sols algunes 
de les tessitures que generen 
encara més incertesa econò-
mica i una major descon-
fiança envers els governants. 

UNA CRISI on la gestió de 
la pandèmia s’ha traduït en 
unes conseqüències econò-
miques i socials de grans di-
mensions. En aquest sentit, 
les restriccions a sectors pro-

fessionals com la restauració, 
la cultura o l’esport, entre al-
tres, sense anar acompanya-
des d’un ampli i ambiciós pla 
de rescat –amb ajudes direc-
tes gestionades eficientment, 
moratòries en els pagaments 
dels lloguers i ajornaments 
dels impostos–, són la tem-
pesta perfecta per a dur a la 
ruïna milers de famílies, per 
a enterrar definitivament ac-
tivitats professionals i socials 
d’ampli prestigi i recorregut, 
i per a crear una tensió social 
que pot esclatar en qualsevol 
moment, a les portes d’unes 
eleccions catalanes.  

LA TAULA del Tercer Sector 
Social de Catalunya estima 
que la crisi del coronavirus ha 
empitjorat la vulnerabilitat 

econòmica de les persones i 
col·lectius més fràgils, preca-
ris i humils. Un panorama 
amb milers de noves persones 
aturades, amb centenars de 
milers d’afectades per expe-
dients temporals d’ocupació i 
amb una major precarització 
de les classes populars i tre-
balladores. Una situació que 
posa damunt de la taula que 
és imprescindible enfortir els 
serveis públics –començant 
pel sistema sanitari–, que és 
urgent rescatar les persones 
–a través d’un pla de xoc so-
cial– i que és essencial donar 
suport al teixit econòmic 
apostant per un model de 
desenvolupament sostenible 
que prioritzi les dimensions 
socials, ambientals i humanes 
de l’economia. 

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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L’Habitatge, peça clau de l’estat del benestar
GARANTIR l’accés a l’habi-
tatge és garantir un espai de 
seguretat i dignitat per a mol-
tes famílies. Una de les causes 
que pot incrementar la pobre-
sa i el risc d’exclusió social, 
fins i tot per a persones que 
tenen un treball, és un preu 
de l’habitatge molt alt. Tam-
bé un dels impediments per a 
l’emancipació de les persones 
joves és la dificultat d’accedir a 
un habitatge, fet que endarre-
reix l’edat per tenir fills i fer un 
projecte vital propi. Per això 
és tan important que les ad-
ministracions posem les eines 
necessàries per garantir-ne un 
accés estable i a un preu acces-
sible. Sense això, altres políti-
ques de lluita contra la pobresa 
i exclusió no poden tenir èxit, 
perquè l’habitatge és la peça 
clau de l’estat del benestar.

ÉS URGENT que les admi-
nistracions garanteixin l’accés 
a un habitatge amb el desen-
volupament de polítiques pú-
bliques a favor de qui més ho 
necessita i que exigeixin que 
els grans tenidors assumeixin 
també la seva responsabilitat 
social. Als bancs, com a grans 
tenidors, els hem d’exigir el 
retorn dels diners amb què 
els vam rescatar el 2008. És 
important que la ciutadania 

exigim aquest retorn, especial-
ment en un moment tan com-
plicat com el que vivim, arran 
de la pandèmia, on moltes fa-
mílies han vist reduïts els seus 
ingressos i fins i tot els han vist 
desaparèixer. No volem més 
famílies vulnerables expulsa-
des de casa seva sense una al-
ternativa.

DOS BONS exemples d’ac-
cions per garantir l’accés a un 
habitatge són les impulsades 
des del govern català i el Par-
lament de Catalunya amb la 
Llei de regulació del preu dels 
lloguers i el retorn social del 
rescat bancari a través de la 
Sareb o “banc dolent”. Accions 
que pretenen millorar les con-
dicions d’accés a l’habitatge i 
canviar d’arrel la problemàti-
ca. Dues mesures en defensa 
de la ciutadania, com també 
ho és el Decret llei urgent per 
frenar els desnonaments que 
ha aprovat pel Govern fa pocs 
dies. Accions valentes, malgrat 

ser conscients que les nostres 
competències en la matèria 
són limitades. Perquè qui té la 
clau a les seves mans, el govern 
espanyol, no ho fa.

DAVANT D’UN mercat que 
expulsa moltes famílies, desen-
volupar polítiques de tinença 
alternativa d’habitatge per ga-
rantir-ne l’accés a tota la pobla-
ció ajuda a donar resposta a les 
necessitats de col·lectius més 
vulnerables davant el mercat, 
com poden ser les persones 
joves i els col·lectius en risc 
d’exclusió social. Col·lectius 
que són expulsats pel mercat 
tradicional. I aquí el paper del 
món local és clau. Per això hem  
creat nova legislació i generem 
accions que cerquen alterna-
tives al desnonament, com la 
mediació o forçar acords amb 
bancs i fons d’inversió per ofe-
rir lloguer social, fet que s’està 
donant ja en molts casos de 
desnonaments durant aquests 
mesos.

ELS GOVERNS republicans 
estem compromesos amb la 
defensa del dret a l’habitatge 
digne i per això des dels nos-
tres espais de governança im-
pulsem i defensem polítiques 
com l’ajuda a la rehabilita-
ció, oferim solars en règim de 
cessió d’ús per la construcció 
d’habitatges cooperatius en 
règim de lloguer social, tre-
ballem conjuntament amb 
entitats socials per adquirir 
habitatges i posar-los a dispo-
sició de qui més ho necessita, 
establim plans per rejovenir 
els centres dels municipis i 
augmentem el parc d’habitatge 
públic municipal.

EN AQUEST sentit a Ampos-
ta, el dret a l’habitatge digne 
ha estat, és i continuarà sent 
un eix prioritari de l’acció del 
govern republicà. Per aquest 
mandat, aquest compromís es 
materialitza a través de dues 
actuacions del Pla d’Acció Mu-
nicipal: l’acció 39, d’aplicació 
dels articles de la Llei24/2015 
per afavorir l’augment d’ha-
bitatge assequible; i la 40 de 
convenis amb administracions 
i entitats del tercer sector per 
continuar creixent amb l’oferta 
d’habitatge públic. Tot plegat 
ens ha de servir per continuar 
incorporant pisos i cases al 

nostre parc públic municipal, 
que actualment compta amb 
prop de 150 habitatges, una 
xifra que s’ha incrementat de 
forma exponencial des que Es-
querra vam assumir l’alcaldia. 

AQUESTA XARXA d’habi-
tatge públic s’ha aconseguit 
explorant totes les fórmules 
al nostre abast. Així, hem sig-
nat convenis amb l’Agència de 
l’Habitatge de Catalunya, amb 
la Fundació Habitat3 i amb 
les pròpies entitats bancàries; 
hem exercit el dret de retracte 
per tal d’adquirir habitatges; 
hem sol·licitat subvencions a 
administracions superiors com 
la Diputació de Tarragona per 
restaurar aquests pisos i hem 
projectat la construcció d’ha-
bitatges públics al nucli antic. 
Tota una xarxa d’habitatge 
públic i social assequible que 
oferim per a l’emancipació dels 
joves, l’acolliment de gent gran 
i dels col·lectius més desafavo-
rits. 

AMB AQUEST mateix esperit 
i compromís el republicanisme 
treballarem per continuar im-
pulsant accions i polítiques 
que assegurin a tothom tenir 
accés a un habitatge digne.  

ADAM TOMÀS

ALCALDE D’AMPOSTA 

IRENE FORNÓS

DIPUTADA D’ERC

 OPINIÓ 

Un sí, pensant en Deltebre
L’APROVACIÓ del pressu-
post del govern de Deltebre, 
per part d’ERC  Deltebre, no 
és altra cosa que un gest de 
responsabilitat per expressar  
la nostra confiança a tota la 
ciutadania. 

ABANS DEL PLE de pressu-
postos, mentre reflexionàvem 
amb els companys  de grup 
l’orientació del nostre vot, ens 
vam fer tots plegats dos  pre-
guntes molt bàsiques, però al-
hora determinants per definir 
el nostre  vot. Que espera la 
ciutadania de Deltebre en un 
moment com l’actual  del prin-
cipal grup de l’oposició i, per 
tant, de qui diu ser alternativa 
de  govern? I sobretot, en el su-
pòsit de que tinguéssim la res-
ponsabilitat de  governar i, per 
tant, la responsabilitat última 
de prendre decisions,  quina 
actitud voldríem que tingués 
l’oposició? 

ENMIG d’un escenari cer-
tament complicat per totes i 
cadascuna de les  repercus-
sions que implica conviure 
amb el coronavirus i haver-les  
d’afrontar sense cap altra pos-
sibilitat, fan que tinguem clar 
que cal que fem tots els es-
forços que siguin necessaris 
per afrontar-les i superar-les  
entre tots. Al marge, si em per-
meteu, de la política, de la dis-
crepància  ordinària, de la di-
ferència en les maneres de fer 
i de ser, que existeixen. 

ELS PRESSUPOSTOS, però, 
no són altra cosa que un ins-

trument per fer  efectives totes 
les ajudes i millores que Delte-
bre ara necessita. I, per  aquest 
motiu, sabem que tenim l’obli-
gació de facilitar tots els meca-
nismes que les facin possible. 
Em poso a la pell d’una família 
que pateix les circumstàncies 
d’aquesta crua realitat econò-
mica que patim i  que segura-
ment patirem; de l’esteticista 
preocupada pel futur de la seva  
activitat; del propietari d’un 
bar o d’un jove que estudia fora 
i que veu  que a Deltebre se-
gueix sense tenir futur. Davant 
d’aquesta evidència, no podem 
fer una altra cosa. 

SER RESPONSABLE en po-
lítica no vol dir donar un xec 
en blanc. I més quan l’actitud 
de generositat que hauria de 
ser recíproca brilla massa ve-
gades per la seva absència. 
De fet, el nostre grup ha ofert 
gestos de  responsabilitat sen-
se tenir cap complicitat del 
govern d’Enlairem. Vam do-
nar el nostre vot favorable a 
la declaració de zona catas-
tròfica com a  conseqüència 
del Glòria sense haver pogut 
afegir ni una coma al  con-
tingut de l’expositiu del text; 
vam implicar-nos al màxim en 
definir un Pla de reactivació 
socioeconòmica per a Delte-
bre i no ens han fet partíceps 
de res. I podria seguir amb el 
POUM o amb tots els passos 
que  es fan des de la Taula de 
Consens del Delta. Imaginem 
què pot passar  doncs amb al-
tres qüestions menys visibles 
ni transcendents, sent com 

són una majoria absoluta i fent 
constantment de la imatge el 
seu estandard. Potser no ne-
cessitem tant de dogmatisme 
ni classes magistrals, sinó més 
respecte pels seus iguals, que 
som tots.

EN DEFINITIVA, i davant de 
la necessitat d’ajudar tots els 
sectors de la  població que ho 
necessiten, pensem que és de 
justícia que donem  suport a 
l’aprovació d’aquests pressu-
postos, perquè la ciutadania, 
en el  seu conjunt i sense ex-
cepció, ho mereix. La política 
municipal ha de tenir sempre 
aquesta visió humana, pròxi-
ma, aquesta determinació  
pragmàtica de prioritzar les 
persones i no els interessos 
electorals. Un cop més ERC 
Deltebre demostra no només 
que és una força de govern,  
sinó que està preparada per 
fer-ho.  

JOAN ALGINET

PORTAVEU 

D’ERC-MÉS DELTEBRE
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Deltebre 2030
SEMBLA SER que la cons-
cienciació ambiental ha arri-
bat per a quedar-se, i ho ha 
fet de la mà de  moviments de 
joves radicalment convençuts 
de la necessitat d’actuacions 
i canvis d’hàbits  efectius i 
permanents de manera glo-
bal. Per arribar a aquest punt, 
han fet falta anys  d’incompli-
ments sistemàtics dels dife-
rents acords climàtics, acom-
panyats d’un excés de consum  
dels combustibles fòssils que, 
juntament amb una inacció 
permanent, ens han portat on 
som  actualment: a l’emergèn-
cia climàtica. 

HEM DE SER conscients que, 
probablement, la nostra sigui 
la darrera generació capaç de  
reconduir la situació actual. 
Per aquest motiu, cal apel·lar 
a la responsabilitat col·lec-
tiva, des del  grau d’influèn-
cia i compromís individual, 
per contribuir a la millora de 
la sostenibilitat. És  evident, 
però, que tot això ha d’anar 
acompanyat d’un compromís 
en les polítiques públiques  

que hem d’assumir les dife-
rents administracions en be-
nefici de la ciutadania.  

En el cas de l’Ajuntament de 
Deltebre estem iniciant els 
treballs de redacció de l’Agen-
da d’Acció  Climàtica, la qual 
ha d’esdevenir el full de ruta a 
seguir en les diferents accions 
de l’Ajuntament  de Deltebre 
i que s’emmarca en l’esperit 
de l’Agenda 2030. Tanmateix, 
durant aquests darrers  mesos 
hem anat desplegant diferents 
actuacions per fomentar la 
sostenibilitat i ser-ne exemple  
des de l’administració local.  

PER EXEMPLE, actualment, 
l’aigua calenta de les instal·la-
cions esportives i del Centre 
Esportiu del  Delta es pro-
dueixen mitjançant energia 

solar i biomassa. A banda, hem 
seguit amb el procés de  reno-
vació a LED de l’enllumenat 
de diversos carrers i edificis 
municipals. O hem inclòs  bo-
nificacions en les ordenances 
municipals a l’IBI per aquells 
immobles que aposten per  
l’autoconsum, o en l’impost 
de circulació per a vehicles 
híbrids o elèctrics. Tot això, 
sense oblidar  les diferents 
campanyes de sensibilització, 
així com el foment de la con-
servació i neteja dels  espais 
naturals i platges. 

PARAL·LELAMENT, hem 
estat treballant en promoure 
totes aquelles accions encami-
nades cap a la  transició ener-
gètica, apostant per aquelles 
energies renovables que ens 
permetin assolir la  neutrali-

tat de carboni. És essencial, 
per aconseguir una societat 
més sostenible, la producció  
d’energia a través de recursos 
naturals o de l’autoconsum. 
És per aquest motiu que en els  
propers mesos instal·larem 
més de 1.100 plaques solars 
fotovoltaiques d’autoconsum 
en set  edificis i equipaments 
municipals.  

AQUESTES PLAQUES per-
metran fins a 3.700m2 de cap-
tació solar que facilitaran la 
producció  d’electricitat prò-
pia i la reducció de l’impacte 
ambiental de l’activitat mu-
nicipal en més de  76.000 Kg 
anuals d’emissions de CO2, 
el que suposarà un estalvi 
econòmic de més de 42.000€  
anuals per al municipi. En 
aquesta mateixa línia, durant 
les properes setmanes també  
comptarem amb la instal·lació 
de carregadors per a vehicles 
elèctrics a Deltebre i Riumar. 

EN QUALSEVOL CAS, tenim 
per endavant molts reptes que 
hem de saber afrontar i que 

l’Agenda  d’Acció Climàtica 
de Deltebre ha de donar res-
posta: la gestió dels recursos 
hídrics, l’estabilització  de la 
petjada hídrica, l’aposta pel 
turisme sostenible i pel pro-
ducte local i de proximitat, el  
foment continuat de la bici-
cleta, la millora de les infraes-
tructures…és a dir, hem de fer 
d’aquesta  Agenda un pla d’ac-
ció municipal, tant a nivell so-
cial com medi ambiental, per 
tal de mitigar els  efectes de la 
crisi climàtica.

I ÉS QUE l’emergència climà-
tica encara posa més de mani-
fest la fragilitat del Delta de 
l’Ebre. Un  territori que any 
rere any perd línia de costa a 
causa de la històrica inacció 
pública per part de  les admi-
nistracions competents. No 
podem permetre que el con-
sens sorgit al territori, amb la  
Taula de Consens pel Delta, 
no tingui el suport per part de 
les administracions superiors 
amb  actuacions urgents, deci-
dides i contundents.  

JOAN LUCAS

REGIDOR D’IMATGE DE POBLE, 

POLÍTIQUES AMBIENTALS 

I PLATGES DE DELTEBRE

A Tortosa, la lluita antifeixista continua
“LA GENERALITAT de Ca-
talunya es compromet a des-
mantellar el monument fran-
quista de Tortosa». Ha hagut 
d’arribar a una campanya elec-
toral perquè el govern català 
generés este titular i espero 
que no siga una presa de pèl i 
un acte més de campanya d’un 
partit polític perquè la gent 
que porta dècades lluitant per 
la retirada de tota la simbolo-
gia franquista de Tortosa no 
es mereixeria tal vergonya. 
Per tant, si tot va bé, i no ens 
han enganyat, 55 anys després 
de la seua inauguració, serà 
desmantellat. No sé com ens 
ho farem per a l’estiu de 2021, 
però en veure desaparèixer 
l´última peça de monument, 
ho haurem de celebrar!

EN TOTA LUITA, hi ha per-
sones, moviments i organitza-
cions polítiques que es queden 
invisibilitzades. No són invisi-
bles sinó que se les invisibilit-
za.  Persones que es deixen ho-
res i hores de la seua vida per 
pensar, reflexionar, organitzar 
i proposar actes al carrer, xe-
rrades informatives, debats, 

accions de denúncia, recollida 
de signatures… estes són les 
imprescindibles, les persones 
que han format i formen part 
de la Comissió per la Retira-
da dels Símbols Franquistes 
de Tortosa, malgrat els pese a 
certs polítics i mitjans de co-
municació que ni s’han dignat 
a nombrar-la. Moltes gràcies a 
les lluitadores perquè, sense 
vosaltres, este dia no hagués 
arribat mai.

M’AGRADA recordar el 12 
de febrer de 2009, a Tortosa, 
quan es va fer l’acte de pre-
sentació de la campanya ‘70 
anys de resistència antifeixis-
ta’, organitzada pel Casal Po-
pular Panxampla. Un cente-
nar de persones van aguantar 
la nit gèlida d’aquell febrer, 
escoltant els parlaments de 

l’historiador Andy Durgan, de 
Manolo Tomàs, com a repre-
saliat durant el franquisme, 
dos joves de Girona jutjats a 
l’Audiencia Nacional per cre-
mar fotografies del Rei Juan 
Carlos, acabant amb el Cor 
Flumine i l’’Ay Carmela’ i ‘Si 
me quieres escribir’. I durant 
tot un any es van recollir 2.000 
signatures i el recolzament 
d’un munt de gent coneguda 
de la cultura, el periodisme, la 
política, activistes… tant de les 
Terres de l’Ebre com d’arreu 
dels Països Catalans. Després 
vindria la campanya ‘Tortosa, 
quina capital?’ i la més recent 
‘Vergonya Monumental’. Més 
d’11 anys lluitant… s’escriuen 
aviat però durant el camí, 
gent anònima, organitzada o 
aprenent a organitzar-se, s’ha 
hagut d’enfrontar al caciquis-

me tortosí visibilitzat per CiU, 
ara PDeCat, i la deixadesa de 
la majoria de partits  polítics 
d’esquerres de la ciutat, des 
d’ICV/Comuns fins al PSC, 
passant per ERC. Només la 
presència de la CUP, des del 
2015, ha posat llum a tanta 
foscor.

I SABEU QUÈ vol dir en-
frontar-se a tot això? Vol dir 
que l’alcalde de Tortosa al 
2010, Ferran Bel, fins fa poc 
de JuntsxCat i ara del PDe-
CAT, truqués personalment 
a persones que havien signat 
la moció a favor de la retirada 
del monument franquista pas-
sant-se pel forro l’anonimat 
de les signatures; que alguna 
persona de la comissió o pro-
pera patís represàlies laborals; 
que Òmnium Cultural de les 
Terres de l’Ebre es negués a 
donar suport a la retirada del 
monument per pressions i 
amenaces del propi Ferran Bel 
i l’entorn convergent; pres-
sions perquè l’ANC de Tortosa 
no donés suport a la retirada 
del monument, i així un llarg 
etcètera de situacions indesit-

jables que no haurien de pas-
sar en qualsevol societat que 
es pretén democràtica.

POCS DIES després que el 8 
de novembre de 2010 CiU vo-
tés amb el PP contra la retira-
da del monument franquista al 
ple de Tortosa, un mitjà de co-
municació em va preguntar, 
com a membre de la Comissió: 
‘I ara què?’. Els vaig respondre 
que havíem perdut aquella ba-
talla però no la guerra, que no 
ens rendiríem i continuaríem. 
10 anys després, estem molt a 
prop de guanyar una batalla 
però no la guerra perquè enca-
ra ens queden vestigis fran-
quistes a Tortosa, com la creu 
de 3 metres de ferro de Santa 
Clara amb ‘Los caídos por 
Dios y por España’, que mal-
grat li pese al recent nombrat 
defensor de la ciutadania de 
Tortosa, també haurà de des-
mantellar-se. Perquè a Torto-
sa, la lluita antifranquista, 
continua! 

GUILLEM ARGELICH

MILITANT DE LA CUP 

I EXMEMBRE DE LA COMISSIÓ 

PER LA RETIRADA DELS SÍMBOLS 

FRANQUISTES DE TORTOSA
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Volem un hospital post-Covid del segle XXI
FA UNES SETMANES que 
estem assistint a una sèrie 
d’anuncis per part del Govern 
de la Generalitat de Catalun-
ya, d’actuacions a Tortosa 
i a les Terres de l’Ebre que 
semblen més fum que una al-
tra cosa. Serà perquè estem 
a pocs mesos dels comicis al 
Parlament de Catalunya, i per 
això el govern ja s’ha posat en 
mode eleccions? Serà per in-
tentar ocultar l’actual desgo-
vern, passar de puntetes pels 
10 anys que portem perduts 
i guanyar vots venent fum de 
cara a la cita electoral del 14 
de febrer? Estic convençut de 
que sí.

DES SOBTE, de pressa i co-
rrent, han anunciat el des-
mantellament del monument 
a la Batalla de l’Ebre a Tor-
tosa el 2021, tot i que ens vo-
len deixar la pilastra. També 
anuncien una ampliació de 
l’estesa de fibra òptica a les 
Terres de l’Ebre que, tot i així, 
encara deixarà 30 dels 52 mu-
nicipis sense connexió. I com 
no, assistim a l’enèsim anunci 
del Departament de Salut de 
la Generalitat de Catalunya 
d’una nova solució per al pro-
blema de saturació i accessos 
de l’Hospital Verge de la Cin-
ta de Tortosa. Ara, la propos-
ta és la seva ampliació amb la 
construcció d’un nou edifici. 
Ja hem perdut el compte de 
les propostes que mai arriben 
enlloc: que si una ampliació, 

que si un aparcament, que si 
una ampliació amb aparca-
ment, etc. Sumem propostes i 
consellers, perquè ja han estat 
tres els consellers que han fet 
anuncis d’aquest tipus, però 
cap, cap solució!

NOSALTRES, no obstant, 
fem la nostra feina i analit-
zem i estudiem aquesta nova 
ocurrència. De primeres ja es 
veu que es trobarà amb impor-
tants limitacions. 

EN PRIMER LLOC, perquè 
situa el nou edifici al damunt 
de les muralles, el que suposa 
ja de per sí una complicació 
que cal estudiar detinguda-
ment per garantir la seva via-
bilitat. Però a més, implica el 
trasllat de l’actual dipòsit d’ai-
gua existent, una construcció 
amb parets de formigó de més 
d’1 m d’amplada, el que suposa 
una enorme complexitat tèc-
nica.

EN SEGON LLOC, el pro-
jecte tampoc sembla que hagi 
de donar solució a la manca 
d’aparcament i es tornen a 
plantejar ascensors per acce-

dir des del centre de Tortosa. 
El govern progressista de Joan 
Sabaté ja contemplava al Pin-
cat aquests ascensors, però els 
governs successius, amb ERC, 
ho van descartar. Ara ho tor-
nen a plantejar, no s’entén. Per 
què ara sí?

I EN TERCER LLOC, que 
l’ampliació no deixarà de ser 
un altre afegit a un hospital 
sobresaturat. Per tant, aques-
ta no és la solució que Tortosa 
necessita. 

ELS I LES socialistes no ens 
cansarem de defensar que 
Tortosa necessita un nou hos-
pital que sigui centre de re-
ferència a les Terres de l’Ebre. 
Un hospital amb un nou pro-
grama funcional que s’adapti 
a les noves tecnologies i a les 
noves necessitats, a un em-
plaçament adequat que garan-
teixi i solucioni l’accessibilitat 
i amb garanties per als profes-
sionals que hi treballen i per 
als usuaris.

ESTEM VIVINT temps molt 
complicats, en els que la gent 
necessitem seguretats, i el go-

vern de la  Generalitat no les 
està donant. La nova proposta 
d’ampliació de l’hospital Ver-
ge de la Cinta és un altre pe-
daç i una altra discriminació, 
perquè… si es poden construir 
nous hospitals a Tarragona, 
Girona, Olot o Viladecans, 
perquè a Tortosa no? Això 
evidencia la política erràtica 
d’ERC en temes de salut i se 
suma a altres exemples pas-
sats com la no construcció de 
l’aparcament a l’hospital Ver-
ge de la Cinta, el trasllat de la 
unitat de radioteràpia, la man-
ca d’especialistes als CAP’s, 
el tancament d’alguns serveis 
per les tardes, o la improvisa-
da gestió de la crisi sanitària 
de la COVID. I ara estem da-
vant d’una ERC que amb el 
govern progressista apostava 
clarament pel nou hospital i 
que en canviar de socis de go-
vern es va fer enrere.

TORTOSA i les Terres de 
l’Ebre no volem ser una regió 
sanitària de segona, i més quan 
la crisi del coronavirus ha evi-
denciat la necessitat d’un nou 
equipament. El COVID19 ens 
està ensenyant com cal plani-
ficar els futurs hospitals, amb 
bons accessos i preparats per 
emergències i amb personal 
sanitari que treballi en con-
dicions laborals dignes. Ne-
cessitem construir hospitals 
pensant en el futur i aprenent 
del passat. Volem un hospital 
post-Covid del segle XXI.

ARA TOT SÓN noves pro-
meses i nous anuncis. Ja sa-
bem que vénen eleccions i 
alguns i algunes es posen ner-
viosos, però a Tortosa i a les 
Terres de l’Ebre ja no ens tor-
naran a enganyar, perquè la 
gent ja no ens creiem aquest 
govern i, mentre veiem com 
passa el temps, cauen les op-
cions i es perden els diners 
-com possiblement es perdin 
els 6 milions d’euros per a la 
protecció del Delta de l’Ebre 
que el govern català encara 
no ha estat capaç d’invertir-. 
Una vegada més, la Genera-
litat evidencia el desgovern i 
la manca de gestió que ha fet 
que en aquests darrers deu 
anys hagin passat de ser el go-
vern dels millors al desgovern 
dels pitjors.

NO PODEM seguir així, Cata-
lunya necessita un canvi i cal, 
com deia el primer secretari 
del PSC, Miquel Iceta, fer una 
crida a governar amb les tres 
erres: Respecte a les institu-
cions, Reconciliació entre els 
catalans i Reformes per poder 
avançar realment resolent els 
veritables problemes de totes 
i tots els catalans i catalanes 
i recuperar el temps perdut, 
que ha estat molt. 

VOLEM RECUPERAR el 
temps perdut a Tortosa. Vo-
lem que Tortosa i els i les tor-
tosins i tortosines siguin la ve-
ritable prioritat. 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT 

D’ALCALDESSA DE TORTOSA

 OPINIÓ 

25 de novembre, pum-pum-pum
ENMIG D’AQUESTS temps 
d’incertesa i pandèmia, 
s’acostava, un altre cop i 
puntual a la seva cita anual, 
el vint-i-cinc de novembre, 
data que les Nacions Unides 
han fixat per a la comme-
moració el “Dia Internacio-
nal contra la violència i el 
maltractament a les dones”. 
Sí, enmig d’una pandèmia 
n’evoquem una altra, igual-
ment de terrible. I no estic 
fent servir el recurs de la 
hipèrbole quan anomeno 
d’aquesta forma al mal que 
sacseja a un sector ben de-
finit de la població mundial. 

LES ESGARRIFOSES es-
tadístiques canten, amb veu 
metàl·lica, que gairebé un 70 

per cent de les dones de tot 
el món patiran algun tipus de 
violència en el decurs de les 
seves vides. Perquè violència 
no és només un cop de puny 
ben clavat, o una empenta 
donada amb mala bava, la 
violència -com els mals bí-
blics- té infinitat de formes 
i de rostres  que cal desen-
mascarar, i amb el seu dego-
teig a través del temps, totes 
i cadascuna d’elles deixaran 

cicatrius inesborrables en 
els cossos i les ànimes dels 
qui les acabin patint.

DE VEGADES, per a mirar 
endavant amb el cap ben alt 
i empoderant-nos, és neces-
sari posar la vista ben enre-
re, allà on prenen forma les 
arrels que ens donen cos. 
Som filles d’una terra que 
les nostres avantpassades 
van defensar d’invasions, a 

cops de destral. Eren altres 
temps, i altres circumstàn-
cies, però dintre d’aquelles 
dones primigènies bategava 
ja el germen d’un caràcter i 
d’un valor que, en el seu dia, 
les va impulsar a defensar, 
amb les ungles i les dents, 
aquells principis i drets que 
consideraven inalienables. 
Amb la força de la convicció 
van ser capaces de doblegar 
un destí que semblava inelu-
dible. 

ÉS PRECISAMENT aquella 
energia atàvica que, allà pel 
segle XII, va dibuixar la his-
tòria d’aquesta ciutat, a la 
que ara hem d’apel·lar per 
tal de protegir la nostra inte-
gritat i deliniar un futur a 

l’alçada del que ens me-
reixem. No hi ha terra més 
preuada que la dignitat de 
cadascú. I avui, pel vint-i –
cinc de novembre, més que 
mai, cal recordar com les 
nostres més remotes prede-
cessores van defensar aques-
ta porció del territori on ara 
s’alça la nostra ciutat, per-
què com a dignes hereves se-
ves, continuarem la lluita, 
servint-nos de la sororitat 
que ens vincula a totes i del 
respecte que pretenem, per 
tal de preservar la legítima 
honorabilitat que com a fi-
lles de les nostres mares ens 
pertoca. Ni més ni menys. 

FÀTIMA BELTRAN CURTO

ESCRIPTORA
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Meritxell Roigé ha posat la 
directa. L’alcaldessa de Torto-
sa, que va començar el 2020 
anunciant la incorporació del 
PSC al seu govern en minoria, 
acabarà l’any amb la represa de 
les obres de la plaça de la Ca-
tedral en marxa, i havent adju-
dicat la reforma de la plaça de 
l’Ajuntament i de cinc carrers 
de l’entorn per 1,3 milions d’eu-
ros. A més a més, Roigé també 
acaba d’anunciar que l’Ajunta-
ment de Tortosa podrà utilit-
zar l’antic col·legi dels Josepets 
per activitats socials, culturals i 
esportives durant un mínim de 
50 anys. I  és que la Germandat 
dels Sacerdots Operaris Dioce-
sans ha cedit de forma gratuï-
ta l’espai, on Roigé vol cons-
truir-hi un pavelló poliesportiu 
i generar vida al barri.
Quant a les obres de la plaça 
d’Espanya i de cinc carrers de 
l’entorn, finalment el projecte 
ha estat adjudicat a l’empresa 
Roma Infraestructures i Ser-
veis SAU. L’adjudicació va po-
der fer-se a través de la junta 
de govern local, sense passar 
pel ple, i d’entre les sis opcions 
presentades l’oferta guanyado-
ra era la més avantatjosa pel 
que fa al cost. De fet, l’adjudi-
cació s’ha fet per 1,3 milions, 
una xifra que representa un 15 
% menys del pressupost de li-
citació. A la vegada, des del go-
vern municipal recorden que 
Tortosa ha obtingut una par-
tida de 571.745,25 euros amb 
càrrec al Pla d’Actuació Mu-
nicipal (PAM) de la Diputació 
de Tarragona, que ara l’Ajunta-
ment destinarà a finançar part 
d’este projecte. 
En concret, l’actuació consis-

teix en la remodelació de la 
plaça d’Espanya, el carrer Doc-
tor Vilà, el carrer Pescadors, 
la travessia de Santa Teresa, el 
carrer Lluís Millet, part de la 
plaça Emili Sanz fins al carrer 
Na Perona, i el carrer d’Enric 
Bayerri fins connectar amb 
la plaça Cabrera. Els carrers 
passaran a tindre prioritat per 
a les persones, i inclouen la 
plantació d’arbrat, així com la 
instal·lació de nous elements 
de mobiliari urbà. A més, tam-
bé es connectarà la plaça de 
l’Ajuntament amb l’avinguda 
de la Generalitat, a través dels 
dos passatges; es reordenarà 
la circulació a la plaça Emi-
li Sanz, i es recordarà, amb 
la disposició del paviment, la 
trama urbanística original dels 
habitatges de l’antic barri de 
Pescadors, gràcies a la recerca 
feta per l’arquitecte responsa-
ble del projecte, Ramon Valls. 
En total, l’actuació se centrarà 
en un espai de 3.673 metres 
quadrats. Les obres està previst 
que puguen començar abans 
que acabe l’any, i tindran un 
termini d’execució de sis me-
sos. Roigé ha destacat que, des-
prés del tancament al trànsit 
de la plaça de l’Ajuntament, ara 
l’actuació servirà per fer “més 
bonic i més amable per a les 
persones” tot l’entorn, així com 
per ampliar la zona de vianants 
existent.
A banda de la subvenció per a 
la reforma de la plaça d’Espan-
ya, l’Ajuntament de Tortosa 
també ha obtingut del PAM de 
la Diputació un total de 
190.581,72 euros per a despeses 
corrents. Estos recursos servi-
ran per dur a terme actuacions 
de manteniment a la via públi-
ca, renovació d’equipaments o 
de mobiliari urbà al llarg de 
quatre anualitats.  

L’AJUNTAMENT de Tortosa ja ha 
aprovat la museïtzació de les restes ar-
queològiques aparegudes a les excava-
cions de la nova plaça de la Catedral. El 
projecte permetrà recórrer els diferents 
vestigis localitzats, entre els quals des-
taca la muralla de la ciutat romana; 
edificacions de la ciutat andalusina de 

Turtuxa; l’àbsis de la primera catedral 
de la ciutat, d’època visigòtica; o la faça-
na fluvial de l’època del Renaixement. A 
banda, Les obres segueixen avançant: 
amb l’aixecament de les pilastres que 
han de sustentar l’estructura elevada, 
i el forjat que delimita l’actuació amb 
l’avinguda de Felip Pedrell.  G.M.

Aprovat el projecte de museïtzació

URBANISME

El govern de Roigé posa la directa
 L’Ajuntament adjudica per 1,3 milions la reforma 

de la plaça d’Espanya i cinc carrers de l’entorn
 El consistori també ha reprès les obres de la 

plaça de la Cateral i tanca la cessió dels Josepets

Una imatge d’arxiu de la plaça de l’Ajuntament de Tortosa. //  G.M.

Gustau Moreno
TORTOSA

Xoc de Movem amb el govern municipal
El portaveu de Movem Tortosa, Jordi Jor-
dan, va acusar el govern de Junts per Tor-
tosa i el PSC de prioritzar les obres de la 
plaça de l’Ajuntament i el seu entorn, per 
davant de l’augment de les ajudes als sec-
tors afectats per la pandèmia del coronavi-
rus. Jordan va afirmar que les obres s’hau-
rien pogut plantejar en dues fases, per tal 
de disposar de recursos econòmics per 
afrontar la crisi social. Segons el portaveu 
de Movem, el govern de Roigé no estava 
prioritzant l’ajuda als sectors de la restau-
ració, l’hostaleria i l’estètica, afectats per 
la pandèmia. En canvi, va advertir que el 
govern municipal destinarà 750.000 euros 
a la reforma de la plaça de l’Ajuntament, 
després d’assegurar al ple que el consisto-
ri no tenia més diners per augmentar les 
ajudes als sectors afectats. A més, des de 
Movem també defensen que des del punt 
de vista urbanístic la plaça que necessita 
una reforma urgent és la d’Alfons XII, amb 
un “estat de deixadesa absoluta”.
Per la seua banda, Roigé va recordar-li que 
la legalitat vigent impedeix que els diners 

del pressupost municipal que formen part 
del capítol d’inversions es puguen destinar 
a cap finalitat diferent, ni subvencions ni 
cap altra. Un fet que, segons Roigé, Jordan 
hauria de conèixer després de tants anys 
a l’administració local. Així, l’alcaldessa 
va acusar-lo de mentir, i va emfatitzar que 
l’obra compta amb una important subven-
ció de la Diputació, que l’Ajuntament ha 
aconseguit per dur a terme esta obra. En 
cas que no es fes, segons Roigé, estos di-
ners es perdrien, ja que no es poden desti-
nar a cap altre concepte.
Per la seua banda, el portaveu del PSC i 
primer tinent d’alcalde, Enric Roig, també 
va voler replicar Jordan. A través d’un co-
muniat, Roig va afirmar que en “política 
no tot s’hi val”, i va acusar el portaveu de 
Movem de “faltar a la veritat i manipular”. 
Roig va defensar que la reforma de la plaça 
de l’Ajuntament és una “mesura clau” per 
a la reactivació econòmica i social de la 
ciutat, i va fer una crida a Jordan a deixar 
les “estratègies de desgast” i “sumar-se a 
treballar de veritat per Tortosa”.  
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  MUNICIPIS

Nou impuls a la via verda del Montsià 
 Els ajuntaments d’Amposta i la Ràpita acceleren 

els tràmits per recuperar la línia de la Val de Zafan
 Els alcaldes busquen un acord a tres bandes, 

amb propietaris i una entitat sense ànim de lucre

Els ajuntaments d’Amposta i 
de Sant Carles de la Ràpita han 
accelerat els tràmits per acon-
seguir la cessió de les finques 
afectades per la futura via verda 
que recuperarà el traçat de l’an-
tiga via de tren de la Val de Za-
fan. L’objectiu dels consistoris 
és habilitar una via cicloturís-
tica que puga quedar connec-
tada amb la Via Verda del Baix 
Ebre i amb la Via Verda de la 
Terra Alta. L’alcalde d’Ampos-
ta, Adam Tomàs, ha dit que este 
era un tema pendent a la comar-
ca del Montsià, i que volen tirar 
el projecte endavant a través de 
la fórmula de custòdia del terri-
tori. “La nostra idea seria poder 

treballar per unir este carril bici 
que acaba baixant per l’estació 
del Carrilet, i fer-lo entrar a 
Amposta i a la comarca”, ha re-
marcat. “Ara estem treballant el 
projecte des del Pla d’Empúries 
fins a la C-12, amb la fórmula de 
la custòdia del territori. Natros 
parlem amb els propietaris de 
les finques i fem un conveni de 
recuperació de l’antiga Val de 
Zafan, per 70.000 euros. I a can-
vi, el que fem és mantenir-la, a 
través d’un acord a tres bandes 
amb els propietaris, l’adminis-
tració i una entitat sense ànim 
de lucre”, va detallar Tomàs.
L’antiga línia de tren de la Val de 
Zafan, que fins al 1973 va unir la 
població aragonesa de la Puebla 
de Híjar amb Tortosa, havia de 
perllongar-se fins a la Ràpita. 
Però el projecte no va tirar en-

davant, i les finques afectades 
per la construcció de la via van 
retornar als seus propietaris. El 
rapitenc Josep Caparrós també 
ha destacat l’interès territorial 
del projecte de la nova via verda 
del Montsià.
Al març del 2013, la Generalitat 
ja va presentar un estudi de 
traçat per ampliar les vies ver-
des a les Terres de l’Ebre. El nou 
tram entre Tortosa i la Ràpita 
sumava 28 quilòmetres més i es 
dividia en tres projectes: Torto-
sa-Vinallop, Vinallop-Amposta 
i Amposta-Sant Carles de la 
Ràpita. 

Gustau Moreno
AMPOSTA

Un dels vestigis de l’antiga Val de Zafan. // C21.

AMPOSTA I SANT CARLES DE LA RÀPITA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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 PÀGINA ESPECIAL

Millorar l’eficiència i gestió de 
l’enllumenat i generar estalvi 
energètic. Tot, amb l’objectiu 
d’avançar cap a una ciutat més 
sostenible. Amb aquestes fi-
tes, al juliol de 2016, l’Ajunta-
ment d’Amposta va presentar 
un projecte ambiciós de més 
de 3,3 milions d’euros per re-

novar l’enllumenat públic de 
tota la ciutat. Un projecte que 
naixia per ser executat en sis 
fases (les cinc primeres que 
afectaven a diferents zones de 
la ciutat i la última per imple-
mentar tecnologies de con-
trol i gestió de l’enllumenat i 
del seu manteniment) distri-

buïdes en diverses anualitats 
per aconseguir que Amposta 
reduís el seu consum energè-
tic en un 70%. El projecte es 
va presentar a la convocatòria 
de fons europeus FEDER. Va 
ser l’any 2019, amb les obres 
ja iniciades, quan Europa va 
concedir a Amposta 1.250.000 

euros per tal de fer realitat tot 
el projecte. Malgrat els en-
trebancs que han anat sor-
gint durant l’execució de tota 
l’obra que han fet retardar la 
previsió inicial (instal•lacions 
molt deficients, sistemes 
completament obsolets, ca-
blejat mal instal•lat,...), l’Ajun-

tament espera complir amb la 
data i el 2021 haver canviat tot 
el sistema de l’enllumenat de 
la ciutat per un sistema més 
eficient, que generi menys 
consum i que sigui respec-
tuós per al medi ambient. Tot 
plegat per fer d’Amposta una 
ciutat sostenible.

De les sis fases amb les que 
es va plantejar el projecte, ja 
s’han executat completament 
les dos primeres fases de re-
novació d’enllumenat (Grau i 
Pla d’Empúries en la primera 
fase  i Quintanes, Casc An-
tic i avinguda de Sant Jaume 
en la segona); les fases més 
complexes, per tractar-se 
dels barris més antics de la 
ciutat i amb un enllumenat 
públic més deteriorat, on ha 
calgut no només renovar les 

lluminàries, sinó també ac-
tualitzar tota la instal•lació 
elèctrica. Totes dues van su-
posar una inversió de prop de 
785.000 euros. 
També la tercera fase, la que 
s’està desenvolupant actual-
ment a la zona centre de la 
ciutat per un import de poc 
més de 325.000 euros (al 
triangle comprès entre l’avin-
guda Catalunya, l’avinguda 
Santa Bàrbara i l’avinguda de 
la Ràpita) és complexa, ja que 
per modernitzar l’enllume-
nat s’han de canviar més de 

400 lluminàries i 11 quilòme-
tres de cable de llum, amb la 
peculiaritat que hi havia part 
d’aquest cablejat, comple-
tament obsolet, que entrava 
dins les cases particulars. Una 
peça molt important d’aquest 
projecte és la que afecta a la 
reducció del número de qua-
dres de llum de la instal•lació, 
que suposa una part impor-
tant de l’estalvi en la part fixa 
de la factura i pel que afecta a 
la gestió de l’enllumenat i que 
en la fase de la zona centre ha 
comportat  passar d’11 qua-

dres a 3. En aquesta tercera 
fase, a més, també s’han ins-
tal•lat les lluminàries a les co-
lumnes de la plaça del Mercat, 
que millorarà la il•luminació 
de la zona. 
Actualment, l’Ajuntament ja 
està licitant la fase 4 de reno-
vació, que afectarà a la zona 
entre l’avinguda de la Ràpi-
ta i el passeig canal. Aques-
ta fase té un pressupost de 
sortida de 425.809,66 euros. 
Quedarà pendent la fase 5, 
que afectarà Valletes, la zona 
del cementeri i els polígons 

industrials, unes zones més 
modernes i on la renovació 
de l’enllumenat ha de presen-
tar menys dificultats. Un cop 
finalitzades aquestes fases, 
s’arribarà a la fase d’imple-
mentació de tecnologia de 
control i ajust de l’enllumenat 
i la implantació de software 
de gestió del manteniment. 
També hi haurà activitats de 
divulgació per tal de cons-
cienciar a la ciutadania de la 
necessitat de fer un consum 
responsable de l’energia. 

L’enllumenat del segle XXI per avançar 
cap a una ciutat més sostenible   
Des del 2016, Amposta està renovant, amb una subvenció del Fons Feder, 
l’enllumenat públic de tota la ciutat per estalviar un 70% del consum

En la tercera fase s’han acabat d’instal·lar les lluminàries a la plaça del Mercat Detall de les lluminàries que s’han instal·lat a alguns barris, com els de les Quintanes

Renovació de l’enllumenat a la zona del parc municipal, renovant 

tota la instal·lació

Un projecte en sis fases 

La renovació de l’enllumenat d’Amposta en sis fases 

FASE ANY ESTAT ZONA D’ACTUACIÓ IMPORT

1 2017 EXECUTADA PLA D’EMPÚRIES I GRAU 316.462,80€

2 2018 EXECUTADA CASC ANTIC, AV. SANT JAUME I 
QUINTANES

468.518,94€

3 2019 EXECUTANT-SE ZONA CENTRE 419.659,66€

4 2020 EN LICITACIÓ ZONA COMPRESA ENTRE L’AVINGUDA DE 
LA RÀPITA I EL PASSEIG CANAL

425.809,82€

5 2021 PENDENT VALLETES, CEMENTIRI I POLÍGONS INDUSTRIALS 778.260,88€

6 2020-2021 ADJUDICADA
PARCIALMENT

AVALUACIÓ DELS RESULTATS: IMPLEMENTACIÓ 
DE LA TECNOLOGIA DE CONTROL I AJUST DE 
L’ENLLUMENAT I SEGUIMENT

6.000€

El projecte de renovació de l’enllumenat públic d’Amposta compta amb una subvenció europea FEDER
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Salut ja ha enllestit la proposta 
per resoldre les necessitats as-
sistencials i d’accessibilitat de 
l’Hospital de Tortosa Verge de 
la Cinta (HTVC). La proposta 
va ser presentada pel CatSalut 
el 3 de novembre a la junta fa-
cultativa de l’HTVC, i també a 
l’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé. El projecte preveu 
l’ampliació del centre hospita-
lari, de 25.000 metres quadrats, 
amb la construcció de l’edifici 
oncològic de 2.500 metres qua-
drats i un nou edifici ambula-
tori de 13.000 metres quadrats, 
de planta baixa més dos. Aquest 
edifici també tindria dos plan-
tes d’aparcament soterrat amb 
un mínim de 300 places, el do-
ble de les que hi ha actualment. 
Per tal de millorar l’accessibili-
tat a peu fins a l’HTVC, també 
s’instal·laran dos ascensors des 
del centre de la ciutat.
El nou edifici assistencial es 
construiria als terrenys situats 
just al davant de la porta prin-
cipal de l’actual HTVC, i també 
a tocar del nou edifici oncolò-
gic. Els tres edificis estarien 
comunicats, i serà necessari 
desplaçar en un altre punt el di-
pòsit d’aigua que ocupa aquests 
terrenys. Un cost que també as-
sumiria el CatSalut.
En aquest nou edifici ambula-
tori s’ubicarien les consultes 
externes, gabinets, atenció ne-
frològica i una àrea d’inves-
tigació, docència i innovació, 
mentre que l’edifici actual de 
l’HTVC es renovarà i incre-
mentarà l’àrea quirúrgica, que 
passaria de tenir tres quiròfans 
convencionals a tenir-ne cinc. 
Tindria dos quiròfans de cirur-
gia major ambulatòria mentre 

que ara en té un, i dos quiròfans 
de cirurgia menor ambulatòria, 
quan ara no en té cap.
El director del Servei Català 
de la Salut, Adrià Comella, va 
defensar que aquesta és una so-
lució “factible i realista”,  però 
també “ambiciosa”. Una pro-
posta que permetrà créixer el 
centre hospitalari en “capacitat 
i infraestructures”; resoldre els 
problemes assistencials i d’ac-
cessibilitat, i també fidelitzar 
els professionals sanitaris. 
El cost total de l’ampliació de 
l’HTVC seria de 45 milions 
d’euros i des de Salut es preveu 
que pugui estar enllestida en un 
termini de cinc anys, un cop es 
tanqui un acord amb l’Ajunta-
ment de Tortosa, ja que caldrà 
realitzar diverses modifica-
cions urbanístiques. Mentre es 
facin les obres i per tal de ga-
rantir l’accessibilitat al centre, 
s’habilitarà un pàrquing amb 
mòduls al fossar, que ara ja fa 
d’aparcament a l’HTVC.
Aquell mateix dia, l’alcaldessa 
de Tortosa va fet una primera 
valoració força positiva de la 
proposta feta per Salut. “S’està 
donant resposta a les demandes 
que teníen com a Ajuntament, 
però hem demanat un compro-
mís real. Estem a pocs mesos de 
les eleccions. Volem que es por-
ti a terme de forma ràpida, per 
no generar més frustració entre 
la ciutadania”, va remarcar Roi-
gé. Segons l’alcaldessa, s’ha do-
nat resposta a les demandes que 
havien fet en el seu moment, 
perquè es millore l’hospital ac-
tual i també l’accessibilitat a 
l’hospital Verge de la Cinta. 

EL FUTUR DE L’HOSPITAL VERGE DE LA CINTA

Salut proposa ampliar l’hospital actual
 El CatSalut treballa en un projecte per construir 

un nou edifici ambulatori  i el nou bloc oncològic
 Amb un cost de 45 milions d’euros, també hi 

haurà un aparcament soterrat de 300 places

Una imatge nocturna de l’Hospital de Tortosa Verge de la Cinta. // G.M.

C.B. / G.M.
TORTOSA

S
SOCIETAT

ELS CRIBRATGES efectuats pel 
Departament de Salut a setze cen-
tres educatius de Tortosa van de-
tectar un 3,23% de casos positius 
per covid-19. En concret, 212 de les 
6.652 proves efectuades al llarg del 
mes d’octubre. Tot i que un terç dels 
centres no arribava al 2% d’afecta-

ció, tres casos van superar el 10%, 
fet que va impulsar actuacions con-
cretes per actuar sobre alguns dels 
focus. Segons Mar Lleixà, directora 
de Salut, el cribratges van servir, 
principalment, per “detectar asimp-
tomàtics i reduir el risc de propaga-
ció als centres educatius”.  G.M.

Un 3,23% de positius als cribratges

Roigé accepta la proposta de Salut, 
però demana celeritat per fer les obres
“Hem d’acabar de dimensionar el que ens 
han proposat, per veure les necessitats i 
el que es genera. Hem de veure si 300 pla-
ces d’aparament són suficients, perquè en 
aquell espai ja hi ha 150 aparcaments per 
als treballadors”, va afirmar l’alcaldessa 
de Tortosa, Meritxell Roigé. Tot i així, va 
destacar que es vulga convertir l’hospital 
en un hospital urbà. “En l’anterior projec-
te, que estava en marxa i adjudicat des del 
2018, ja es contemplava un ascensor que 
comunicava l’hospital amb el centre de la 
ciutat. S’han perdut dos anys, però el nou 
projecte contempla dos ascensors, cosa 
que ens permet millorar la mobilitat a la 
ciutat”, va valorar l’alcaldessa.
D’altra banda, Roigé va matisar que el ter-
mini de cinc anys per fer les obres els sem-

bla “massa llarg”. “Volem que s’agilitzen 
els tràmits i que esta ampliació siga una 
prioritat. Volem que tinga una partida en 
el pressupost del 2021”, va demanar l’alca-
lesssa.  A més, Roigé també va fer notar la 
necessitat de considar el talús, amb alguns 
problemes d’esllavissaments. L’alcaldessa 
també va recordar que caldrà canviar els 
emplaçaments de les zones verdes i fer al-
gunes modificacions urbanístiques, per en-
cabir l’edifici oncològic o el desplaçament 
del dipòsit d’aigua. D’altra banda, durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, Roigé va 
advertir que fa anys ja es va descartar am-
pliar l’hospital per l’afectació sobre el pa-
trimoni. ‘Que no ens vinguin d’aquí a un 
any dient que no és viable perquè tenim 
muralla’, va recordar l’alcaldessa.   

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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La Plataforma en Defensa de 
l’Ebre s’ha proposat traslladar a 
la Comissió Europa la necessi-
tat que el govern espanyol actuï 
de forma urgent per preservar 
el delta de l’Ebre, davant dels 
problemes estructurals i els 
efectes del canvi climàtic que 
l’amenacen. En aquest sentit, 
des de la PDE lamenten la nega-
tiva estatal a executar una prova 
de transport de sediments des 
de l’embassament de Riba-roja 

d’Ebre, impulsada per la Gene-
ralitat.
Per la seva part, la secretària de 
Medi Ambient i Sostenibilitat, 
Marta Subirà, retreu al govern 
de l’Estat espanyol que no con-
sensuï el Pla Delta amb el go-
vern català.
Per posar el debat sobre la taula, 
el moviment antitransvasa-
ment, amb la col·laboració d’eu-
rodiputats d’ERC i Junts per 
Catalunya, ha impulsat la cele-
bració al Parlament Europeu 
d’una jornada telemàtica sobre 
els problemes de diferents del-
tes al continent, que ha de fer-se 

este 2 de desembre. L’eurodipu-
tada d’ERC, Diana Riba, consi-
dera que la Comissió Europea 
hauria d’incorporar la qüestió 
del transport de sediments a la 
seva normativa. Per la seva part, 
l’eurodiputat de Junts per Cata-
lunya, Toni Comín, també 
apunta la necessitat de remar-
car el caràcter urgent de les ac-
tuacions que requereix el delta 
de l’Ebre. 

Els ajuntaments d’Amposta,  
Sant Carles de la Ràpita, Sant 
Jaume d’Enveja, Deltebre, Ca-
marles, l’Aldea i l’Ampolla van 
aprovar el 24 de novembre una 
moció de la Taula de Consens 
rebutjant frontalment l’Estra-
tègia Delta del govern espan-
yol, el pla d’actuacions amb el 
qual vol actuar per preservar 
este espai natural. Els consis-
toris van convocar, de forma 
extraordinària i sincronitzada, 
els respectius plens a les vuit de 
la tarda per discutir i aprovar la 
moció. Els set ajuntaments del 
Delta recorden que els plante-
jaments avançats pel Ministe-
ri per a la Transició Ecològica 

no només no incorporen les 
propostes consensuades al Pla 
Delta, que havien de servir de 
base, sinó que van en contra 
d’aspectes “fonamentals” com 
el manteniment de la morfolo-

gia deltaica. 
A banda dels ajuntaments, les 
comunitats de regants de l’Es-
querra i de la Dreta de l’Ebre 
també han mostrat la seva 
oposició a la proposta avança-

da pel govern espanyol.
En concret, el Pla de Protecció 
del Delta de l’Ebre que ultima 
el Ministeri per a la Transició 
Ecològica preveu ampliar els 
coneixements sobre l’aporta-
ció de sediments al riu Ebre i 
crear un Observatori Hidrolò-
gic. El govern espanyol in-
vertirà 2,5 milions d’euros en 
estudis per millorar el trànsit 
sedimentari. També proposa 
quatre transvasaments de so-
rres a les zones amb més re-
gressió del Delta: les platges 
de la Marquesa i la Bassa de 
l’Arena, el Cap de Tortosa i la 
barra del Trabucador.

Un esborrany del pla
El subdelegat del Govern de 
l’Estat espanyol a Tarragona, 
Joan Sabaté, ha remarcat que el 

que s’ha presentat és un esbo-
rrany del Pla i que el document 
està “obert al diàleg”. Sabaté ha 
deixat clar que el govern de Pe-
dro Sánchez està compromès 
amb la salvació d’un espai tant 
fràgil com és el Delta de l’Ebre.  
Des de la Taula de Consens del 
Delta s’ha demanat una reunió 
tècnica urgent per “reorientar” 
l’estratègia del govern espan-
yol. La previsió és que Pla esti-
gui enllestit a finals d’any. Tam-
bé el delegat de la Generalitat a 
les Terres de l’Ebre, Xavier Pa-
llarès, ha reclamat més diàleg 
al govern espanyol. 

Cinta Bonet
DELTEBRE

Cinta Bonet
TORTOSA

EL FUTUR DEL DELTA DE L’EBRE

Una roda de premsa de la PDE. // CEDIDA.

El ple celebrat a Deltebre, el 24 de novembre. // CEDIDA.

La PDE porta a Europa la necessitat d’actuar al Delta

Els set pobles del Delta rebutgen 
l’estratègia del govern espanyol

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Alcanar, pioner en formar agents anticovid

L’Institut Sòl de Riu d’Alcanar 
és el primer de Catalunya en 
formar els seus estudiants com 
agents anticovid, un projecte 
pilot iniciat per l’Ajuntament 
d’Alcanar, els departaments de 
Salut i Joventut de la Genera-
litat, el Consell Comarcal del 
Montsià i l’Agència de Salut 
Pública de Catalunya (ASP-
CAT). El 10 de novembre van 
començar les primeres forma-

cions impartides per la tècnica 
de Salut del Consell Comarcal 
del Montsià. “L’alumnat està 
emocionat amb la idea de con-
tribuir a reduir el risc de re-
brot al municipi”, va explicar 
la regidora Meritxell Ullde-
molins.
La formació consisteix a  en-
tendre com actua el virus i do-
nar indicacions per a prevenir 
contagis, com ara col·locar-se 
la mascareta, mantenir la dis-
tància de seguretat, fer un bon 
rentat de mans o ventilar bé 
habitacions i sales. “Tanma-

teix, es pretén conscienciar 
sobre la importància de res-
pectar les regles del joc en es-
pais d’oci”, va afegir-hi Vic-
tòria Salvadó, tècnica de 
l’ASPCAT. La idea va néixer 
des després d’impartir una 
formació d’agents anticovid 
dirigida al jovent, on van cons-
tatar que els joves es perceben 
a ells mateixos com uns dels 
principals portadors del virus. 
Ara Salut està treballant per 
implementar aquesta forma-
ció a altres instituts del terri-
tori i de Catalunya.  

La CUP Tortosa ha denunciat 
la residència Sant Miquel Ar-
càngel a Inspecció de Treball, 
per suposades irregularitats 
en acomiadaments de diver-
ses treballadores. El 23 de 
novembre pssat, la CUP va re-
cordar que aquesta residència 
de Tortosa registrava el brot 
més gran de persones infec-
tades a l’Ebre, amb 48 posi-
tius. Tot citant el testimoni de 
diverses extreballadores de 
l’empresa, van denunciar que 
la direcció de Sant Miquel Ar-
càngel hauria estat amagant 
en un primer moment el brot 
a treballadores del centre, i 
que hauria acomiadat diver-
ses treballadores mentre es 
trobaven de baixa i en quaran-
tena per haver donat positiu, 
a través d’un burofax. “L’em-
presa ha omès informació no 
indicant quins residents eren 
positius, i posant així en risc la 
salut de les treballadores, les 
seves famílies i les persones 
que viuen a la residència”, va 
dir Selene Alberich, membre 
de la CUP Tortosa.
Des de la CUP també van po-
sat de relleu el poc personal 
que treballa per torns i amb 
unes “condicions precaritza-
des”. Per tot plegat, la CUP va 
demanar al Departament de 

Salut i a l’ICS una “interven-
ció immediata” de la residèn-
cia. Els de la CUP també van 
presentar una denúncia a Ins-
pecció de Treball. 
La residència Sant Miquel 
depèn d’una fundació vin-
culada al Bisbat de Tortosa, 
i mossèn Víctor Cardona és 
l’actual president del patronat 
que s’encarrega de fiscalitzar 
la fundació. Els de la CUP van 
exigir responsabilitats al Bis-
bat per “posar en risc la vida 
de la gent gran i de les treba-
lladores del centre”.
L’endemà de la denúncia pú-
blica feta per la CUP, el dele-
gat de la Generlaitat a les Te-
rres de l’Ebre, Xavier Pallarès, 
va explicar que el Departa-
ment de Treball, Afers Socials 
i Famílies ja estava “estudiant” 
la residència Sant Miquel Ar-
càngel. Tot i que va afirmar 
que la situació a les residèn-
cies de la gent gran al conjunt 
de les Terres de l’Ebre era “es-
table”, Pallarès va remarcar 
que  el cas de la residència 
Sant Miquel es mirava amb 
“certa preocupació”.  C.B.

La CUP denuncia 
la residència Sant 
Miquel Arcàngel a 
Inspecció de Treball

Redacció
ALCANAR

 L’Institut Sòl de Riu d’Alcanar és el primer del país 
en educar els seus estudiants contra el coronavirus

 El Departament de Salut treballa per implantar 
la formació en altres instituts de Catalunya

Una de les sessions a l’institut d’Alcanar. // CEDIDA.
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Un hospital ampliat, renovat 
i integrat al centre urbà de Tortosa

Després d’alguns mesos de 
treball, el Departament de Sa-
lut ha fet pública una proposta 
d’ampliació i renovació per al 
futur immediat de l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC). En línies generals, el 
projecte consisteix en la cons-
trucció d’un bloc oncològic i 
d’un nou edifici ambulatori, 
que estaran connectats entre 
si amb l’edifici principal de 
l’actual hospital de referència 
de les Terres de l’Ebre. L’ac-
tuació permetrà que el com-
plex hospitalari de Tortosa 
pugui créixer amb un total de 
15.435 metres quadrats més. 
Els terminis amb els quals es 
treballa, tant per a la redac-
ció dels projectes com per a la 
construcció, és de cinc anys, 
amb una previsió d’inversió 
d’uns 45 milions d’euros.

El director del Servei Català 
de la Salut (CatSalut), Adrià 
Comella, amb la gerent terri-
torial a les Terres de l’Ebre, 
Mar Lleixà, ja havia celebrat 
diferents reunions de treball 
al territori, per tal d’abordar el 
futur de l’HTVC. Finalment, 
Comella i Lleixà van reunir-se 
el 3 de novembre passat amb 
la gerència de l’ICS Terres de 
l’Ebre i amb la junta facultati-
va de l’HTVC. També amb l’al-
caldessa de Tortosa, Meritxell 
Roigé, i amb altres represen-
tants del territori.

Comella va afirmar que la 
proposta és un “projecte de 
futur” per a l’hospital Verge 
de la Cinta, que compta amb 
un important consens assis-
tencial, tant amb els faculta-
tius com amb la direcció del 
centre. “Permetrà passar de 
25.000 metres quadrats, que 
actualment té l’hospital, a al-
guns més de 40.000. Sobretot, 
augmentant molt la seva capa-
citat quirúrgica, que és el que 
li correspon a un hospital que 
ha de ser de referència per a 
tot aquest territori”, va assen-
yalar el director del CatSalut. 
De la mateixa manera, Come-
lla va destacar que també s’in-
crementarà la capacitat per 
atendre les patologies vincu-

lades a pacients amb càncer. 
“Per desgràcia és una malal-
tia molt prevalent també en 
aquest territori, i l’hospital hi 
ha de poder respondre d’una 
manera molt més potent de la 
que actualment és capaç”, va 
afegir-hi Comella. 

Per al director del CatSalut, 
el projecte que es planteja és 
de matriu assistencial, tot i 
que també resol els proble-
mes d’accessibilitat i d’aparca-
ment que arrossega l’HTVC. 
“Passsarem de 150 places de 
pàrquing a algunes més de 
300, i hem previst també la 
construcció de dos ascensors 
que permetran accedir des del 
centre de Tortosa fins al recin-
te hospitalari”, va remarcar. 
Per tant, més enllà del projec-
te assistencial, es busca millo-
rar l’accés a l’HTVC. 

“Ens sembla que és una opor-
tunitat, és un projecte realista, 
realitzable a curt termini, que 
podríem iniciar ben aviat, tan 
bon punt ens posem d’acord 
tots els actors en la seva con-
creció”, va valorar Comella. El 
director del CatSalut va asse-
gurar que el plantegen “amb 
ambició” per a les Terres de 
l’Ebre, amb “realisme” i amb 
ganes d’avançar i de deixar en-
rere una dinàmica que històri-
cament no ha pogut resoldre 
les mancances i els problemes 
de l’hospital de Tortosa. “Con-
cretarem un projecte realista, 
que pugui donar sortida a les 
necessitats assistencials i d’ac-
cessibilitat de l’HTVC”, va ga-
rantir Comella. 

Per la seva banda, també la di-
rectora de Salut a les Terres de 
l’Ebre va afirmar que es tracta 
d’una proposta “de present i 
de futur” per a l’hospital de 
Tortosa, ja que el dotarà de 
tots aquells recursos que ne-
cessita per convertir-se en el 
veritable hospital de referèn-
cia de les Terres de l’Ebre. 
“Aquesta proposta dóna res-
posta a diferents necessitats: 
per un costat, millora l’acces-
sibilitat i la mobilitat; però 
també  permet un creixement 
assistencial, que és un dels ei-
xos fonamentals en els quals 
basem aquest projecte”, va 
emfatitzar-hi Lleixà. 

Redacció
TORTOSA
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La proposta que la Generali-
tat ha posat damunt de la tau-
la, i sobre la qual ha treballat 
el CatSalut, és la de resoldre, 
principalment, la part assis-
tencial i el futur de l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC). És per aquest motiu 
que es treballa en l’ampliació 
de l’HTVC, que actualment 
ocupa una superfície d’uns 
25.000 metres quadrats, per-
què passi a tenir-ne 15.435 me-
tres quadrats més. “Aquesta 
ampliació que proposem és a 
la mateixa ubicació on està si-
tuat l’hospital de Tortosa, amb 
un nou edifici ambulatori de 
13.000 metres quadrats, que 
també contempla dos plan-
tes soterrades amb un apar-
cament que tindrà unes 300 
places de capacitat”, va desta-
car la directora de Salut a les 
Terres de l’Ebre, Mar Lleixà. 
Com va dir, és una actuació 
que proporcionarà una solu-
ció als problemes de mobilitat 
que fins ara genera  l’activitat 
pròpia de l’actual HTVC.

En concret, els nous equipa-
ments de l’hospital de Tortosa 
es configuraran al voltant d’un 
nou edifici oncològic, amb una 
superfície de 2.435 metres 
quadrats, que integrarà l’aten-
ció per als pacients de càncer 
(l’hospital de dia i el nou ser-
vei de radioteràpia); més un 
edifici assistencial de 13.000 
metres quadrats, de planta 
baixa més tres plantes, que 
podrà integrar totes les con-
sultes externes, gabinets, hos-
pital de dia, i alhora potenciar 
l’àrea de gestió del coneixe-
ment, entre d’altres. “Perquè 
tot aquest espai ens ha de 

permetre poder reorganitzar 
l’actual hospital per dintre, i 
per tant acabar de veure i de 
treballar, juntament amb els 
professionals, com i quins són 
els serveis que s’han d’ubicar 
en aquest nou equipament”, 
va detallar Lleixà. 

De fet, aquesta ampliació de 
l’hospital de Tortosa permetrà 
l’alliberament d’espais de l’ac-
tual edifici, així com la seva 
modernització i la millora en 
els equipaments tecnològics. 
Amb aquesta reforma, el re-
novat HTVC passarà de tenir 
tres quiròfans convencionals a 
tenir-ne sis. També tindrà tres 
quiròfans de Cirurgia Major 
Ambulatòria (CMA), mentre 
que ara en té només un, així 
com dos quiròfans de cirur-
gia menor ambulatòria (cma), 
dels quals ara no en té cap.

A més, Lleixà va assenyalar 
que el nou edifici estarà con-
nectat amb l’actual HTVC i 
amb el nou bloc oncològic, 
que ja estava previst i que en el 
futur ha d’acollir el nou acce-
lerador linial, l’hospital de dia 
i les consultes externes, “amb 
aquesta concepció d’atenció 
integral a les persones que pa-
teixen un procés oncològic”. 

“Estaria integrat en aquest 
mateix edifici, de forma que 
tenim tot un dispositiu de més 
de 15.000 metres quadrats, 
que se sumen als 25.000 que té 
l’actual edifici”, va assenyalar. 
“Amb tot això, disposaríem 
de més de 40.000 metres qua-
drats per a usos assistencials, 
per poder donar resposta a les 
necessitats de present i de fu-
tur del territori”, va valorar la 
directora de Salut a l’Ebre.

De la mateixa manera, la pro-
posta contempla la connexió 
del recinte hospitalari amb el 
centre de la ciutat de Tortosa, 
mitjançant la construcció de 
dos ascensors que facilitaran 
l’accessibilitat des de la zona 
de darrera de l’antic cinema 
Fèmina, al barri de l’Eixam-
ple. “Els ascensors permetran 
la connexió directa amb la ciu-
tat, dins del propi recinte hos-
pitalari, i milloraran la mobili-
tat dins del mateix HTVC, 
junt a la construcció de l’apar-
cament soterrat”, va assegurar 
Lleixà. De fet, la directora de 
Salut va afegir-hi que, mentre 
durin les obres, està previst 
que hi hagi una construcció 
provisional dins del fossat de 
la muralla, que permetrà dis-
posar de més d’un centenar de 
places d’aparcament. “Aquesta 
és la realitat que posem da-
munt de la taula”, va dir. “Un 
projecte que és realista, que és 
factible, que és viable, i que 
d’aquí que veiem que és la mi-
llor de les opcions que en 
aquest moment podem pre-
sentar, perquè en un futur, el 
més proper possible, pugui ser 
una realitat”, va concloure 
Lleixà. 

La millor solució per als serveis 
assistencials i per a la mobilitat

El projecte preveu 
300 places 
d’aparcament 
i dos ascensors 
connectats amb el 
centre de Tortosa
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El pressupost del Consorci de 
Polítiques Ambientals de les 
Terres de l’Ebre (COPATE) 
serà de gairebé 16 milions d’eu-
ros al 2021, un 3,5% superior al 
pressupost d’enguany. El seu 
president del COPATE, Joan 
Alginet, va explicar que aquest 
augment respon principalment 
a l’increment de l’11% del cà-
non residus fixat per l’Agència 
de Residus de Catalunya, així 
com a la gestió d’una part de la 

fracció resta que es traslladarà 
a l’abocador de Tivissa mentre 
duri el procés d’ampliació de 
la capacitat de l’abocador del 
Mas de Barberans. De fet, el 
Baix Ebre i el Montsià hauran 
de derivar al dipòsit riberenc 
fins a un 25% dels seus residus.
D’altra banda, en el capítol 
d’inversions, també destaquen 
els 110.000 euros en la instal·la-
ció de plaques solars a l’aboca-
dor del Mas de Barberans, per 
autoconsum a la planta de trac-
tament de lixiviats.
De la mateixa manera, Alginet 
va destacar que aquest pressu-

post està marcat pel blindatge 
dels serveis ambientals que es 
presten, i també en seguir 
avançant amb els compromisos 
de l’Agenda 2030. Finalment, 
va dir que el COPATE negocia 
la signatura d’un conveni a 
quatre anys amb la Generalitat, 
la Diputació i els ajuntaments, 
per poder blindar el finança-
ment dels tractaments contra 
la mosca negra i el mosquit. 

Ampliar les oportunitats edu-
catives i d’acreditació dels apre-
nentatges fora de l’escola per a 
infants de 3 a 12 anys disminuint 
també la bretxa d’aprenentatge 
per als infants més vulnerables. 
Aquest és el principal objec-
tiu del Passaport Edunauta, un 
projecte de la Fundació Bofill 
i la Cooperativa +Educació, al 
qual s’hi ha sumat Amposta. 
La regidora d’Educació, Núria 
Marco, ha explicat que el Passa-
port Edunauta consisteix en un 
llibret físic en què cada xiquet 
rebrà un segell per participar 
del catàleg d’activitats propo-
sades i podrà fer com una mena 
de diari d’aprenentatge. “El 

Passaport Edunauta és una eina 
per fomentar l’equitat educati-
va dels infants en el temps fora 
de l’escola, generar oportuni-
tats d’aprenentatge i disminuir 
la bretxa d’aprenentatge per als 

infants més vulnerables”, ha ex-
plicat Marco. D’aquesta mane-
ra, es reconeixen tots els tipus 
d’aprenentatges que els infants 
fan també fora de l’escola: a casa 
amb la família, a la biblioteca, al 

museu, en activitats esportives, 
entre altres. “Els distribuirem 
a través de les escoles d’educa-
ció infantil i primària perquè 
siguin elles qui les facin arribar 
a l’alumnat”, ha afegit Marco, “i 
els hi presentarem perquè ho 
vegin com una eina interessant 
que puguin treballar a les hores 
de tutoria”.

Una educació 360
L’alcalde d’Amposta, Adam 
Tomàs, ha remarcat que el Pas-
saport Edanauta encaixa amb 
les accions del govern munici-
pal per una educació 360, “un 
dels nostres eixos de govern i 
l’actuació 64 del nostre Pla 
d’Acció Municipal”. Amposta 
és l’únic municipi de les Terres 
de l’Ebre i un dels 14 territoris 
de Catalunya que posarà en 

marxa aquest passaport, amb 
una prova pilot que començarà 
a funcionar a partir del segon 
trimestre del curs escolar. I és 
que la crisi sanitària del coro-
navirus també ha afectat la im-
plementació d’aquesta eina, 
que estava projectada per a ini-
ciar-se al setembre del 2020 
amb totes les activitats cultu-
rals, lúdiques, o esportives que 
realitzés l’Ajuntament d’Am-
posta. Quan la situació sani-
tària ho permeti, s’ampliarà 
l’oferta amb altres activitats 
que es facin a Amposta. 

Cinta Bonet
AMPOSTA

Cinta Bonet
TORTOSA

EDUCACIÓ

La presentació del pressupost, a càrrec d’Alginet. // COPATE.

La presentació del Passaport Edunauta. // CEDIDA.

El COPATE tindrà un pressupost de 15,9 milions

Els infants d’Amposta podran tindre un 
passaport per aprendre fora de l’escola

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Desembre 2020 // 23cop d’ull

 SOCIETAT 

ÚLTIMAMENT m’han pre-
guntat més d’un cop:  Que és un 
implant coclear? I és per això 
que m’ha motivat escriure so-
bre aquest tema. En primer lloc, 
cal saber que les ones sonores 
arriben al timpà, que comença 
a vibrar i posa en funcionament 
la cadena d’ossets. La vibració 
transmet l’energia del so a l’oïda 
interna, i és aquí on  les cèl·lules 
de la còclea envien estimulació 
elèctrica al cervell, a través del 
nervi auditiu. Un procés que 
ens permet escoltar. Malaura-
dament, hi ha persones que no 
poden realitzar aquest procés 
perquè tenen alguna patologia,  
malformació de l’oïda, etc... 

L’IMPLANT coclear és un dis-
positiu mèdic electrònic dissen-
yat per a persones amb pèrdua 
auditiva greu o profunda, i  el 
seu funcionament consisteix en 
transformar l’energia del so en 
senyals elèctriques que s’envien 
directament al nervi auditiu, 
evitant d’aquesta manera les 
zones danyades de l’oïda. Com 
el seu nom indica, l’implant co- 

clear està integrat dins el cos, 
amb dos parts: una part interna 
i una d’externa.  La interna és un 
receptor que té una guia d’elèc-
trodes, que se situa a l’interior 
de la còclea o oïda interna, i  es 
col·loca mitjançant cirurgia. La 
part externa és un processador 
del so, que normalment se situa 
darrera de l’orella, i una antena, 
directament unida a la pell amb 

un imant, que connecta amb el 
receptor o part interna de l’im-
plant. El seu funcionament és 
diferent als audiòfons, ja que el 
audiòfons no estan implantats, 
sinó que capten el so, l’amplifi-
quen, el modifiquen i l’envien a 
través de l’auricular al conduc-
te auditiu. En canvi, l’implant 
coclear envia el senyal elèctric 
directament al nervi auditiu, a 
través d’una guia d’elèctrodes 
integrada dins de la còclea.  

LES PERSONES amb defi-
ciències auditives greus o pro-
fundes, que no obtenen rendi-
ment auditiu amb uns audiòfons, 
són candidates a un implant co-

clear.  Així, quan la zona on s’ha 
realitzat la cirurgia ja ha cicatrit-
zat, és quan es col·loca la part 
externa i es programa i ajusta el 
processador de so a les necessi-
tats del pacient. Un cop realit-
zats tots els ajustos, per tal d’ob-
tenir els millors resultats 
d’escolta, cal assistir a les ses-
sions de teràpia auditiva verbal 
amb la logopeda. La durada va-
riarà segons el tipus de pèrdua 
auditiva, l’edat del pacient i la 
motivació. Avui en dia, gairebé 
totes les sordeses es poden habi-
litar, gràcies als grans avanços de 
la tecnologia, bé amb audiòfons, 
implants osteointegrats,  o im-
plants coclears. 

Cuidar-se la pell en temps de covid-19

L’implant coclear
ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

QUANTES vegades ens hem 
rentat les mans en els últims me-
sos? Quants litres de gel hidro-
alcohòlic hem consumit entre 
tots, per prevenir el contagi de la 
covid-19? El rentat de mans fre-
qüent i l’ús de gels desinfectants 
a base d’alcohol són dos dels 
pilars per a la prevenció del co-
ronavirus. Però clar,  la capa pro-
tectora de la pell formada per 
lípids es ressent. I ara que arriba 
l’hivern, hem de prevenir que 
es ressequi en excés. A més, la 
baixada de les temperatures ens 
obliga a prendre precaucions 
addicionals per a la cura de la 
pell. A l’hivern, la nostra dermis 
pateix més que de costum degut 
tant a les condicions climatolò-
giques (fred, pluja, neu, vent...), 
com als sistemes de climatit-
zació que posem en marxa per 
entrar a calor. El fred hivernal i 
l’ús de calefacció accelera la pèr-
dua d’aigua i afavoreix la deshi-
dratació de la pell. El fenomen 
s’agreuja perquè el fred fa que la 
sang circuli pitjor, i això fa que 
els teixits estiguin pitjors irrigats 
i  es ressequin més. 

LA DESHIDRATACIÓ fa que 
la pell s’irriti, es desprengui i 
perdi el mantell, un escut que 
la protegeix davant d’agressions 
externes i les infeccions. Aquest 
hivern encara hem de pensar en 
cuidar molt més  la nostra pell, 
perquè hem de fer servir mas-
careta i gel hidroalcohòlic de 
manera continuada. La masca-
reta s’ha tornat un complement 
més en el nostre dia a dia. Cada 
vegada que sortim al carrer, en-
trem en un establiment o, fins 
i tot, passegem per la platja, 
hem de fer ús de les mascaretes 
com a mesura de prevenció ex-

cepcional. Si bé és positiu que 
aquestes mesures d’higiene es-
tiguin calant entre la població, 
s’observa com l’ús de mascare-
tes, guants o el rentat freqüent 
de mans amb gel hidroalcohòlic 
està afectant la nostra pell. Els 
símptomes de pell seca passen 
per notar-la tirant, inflamada 
o blanquinosa, amb aparença 
quarterada i amb clivelles. De 
vegades apareixen picors, ver-
mellors i fins i tot es pot esquer-
dar, especialment en els artells. 
Fins i tot poden formar-se fis-
sures que sagnin lleument i no-
tem que perd la seva elasticitat 
habitual. La suma de diversos 
d’aquests factors ens indica que 
la pell està deshidratada.

EL GEL hidroalcohòlic s’ha con-
vertit, igual que la mascareta, en 
un element imprescindible en la 
nostra rutina diària. Molts por-
tem un envàs d’aquest producte 
a sobre i també recorrem a ell 
quan entrem en comerços, re-
cintes tancats, centres sanitaris... 
Però la composició del gel  hidro-
alcohòlic fa que no sigui el millor 
aliat de la nostra pell.  Hem de 
tenir present que l’alcohol, és un 
agent irritant que provoca tiban-
tor, sequedat i, fins i tot, ardor i 
descamació en la pell. Els gels 
hidroalcohòlics tenen un elevat 
percentatge d’aquest element 
(oscil·la entre el 60% i el 80%), 
de manera que el risc de patir 
dermatitis a les mans pel seu ús 
continuat, és encara més gran. 

Per això, una recomanació gene-
ral, vàlida per a qualsevol època 
de l’any, és dur a terme la higiene 
de mans amb aigua tèbia i sabó 
sempre que sigui possible, i res-
tringir l’ús del gel hidroalcohòlic 
per quan no disposem d’aquest 
recurs. En qualsevol cas, la ma-
nera de contrarestar la sequedat 
de la pell de les mans i evitar 
problemes en elles, és hidratar 
freqüentment amb alguna  cre-
ma hidratant. No obstant això, 
cal tenir en compte que la pell 
de les mans ja pateix més a l’hi-
vern perquè és més fina, està més 
exposada a la pèrdua d’aigua i la 
deshidratació. A més, la pell  és 
una zona que entra més vegades 
en contacte amb agents externs 
que empitjoren el seu estat, com 
ara sabó, detergent, aigua calenta 
i altres objectes que agafem i to-
quem quotidianament. La solu-
ció per no empitjorar l’estat de la 
pell de les mans en aquest hivern 
tan especial és, a més de rentar- la 
preferiblement amb aigua i sabó 
i hidratar després de cada ús, 
és adquirir el costum de portar 
guants. Amb això no ens referim 
als guants de vinil, nitril o làtex, 
sinó als guants de pell o llana 
convencionals. A més de mante-
nir les mans calentes, els guants 
protegeixen la pell de les mans, 
tot evitant que es ressequin.

COM S’APLICA el gel perquè 
sigui efectiu? Els gels hidroal-
cohòlics netegen o desinfecten, 
sempre que s’utilitzin de forma 

correcta. Per a això, han de te-
nir-se en compte quatre pre-
misses, sense oblidar que són un 
complement de l’aigua i sabó, 
doncs no ho substitueixen: Les 
mans han d’estar seques i sense 
brutícia, doncs l’aigua redueix 
l’efectivitat i els gels no arros-
seguen la porqueria. També cal 
posar-hi una quantitat suficient 
del producte. El volum adequat 
serà el que cobreixi la superfí-
cie d’ambdues mans. A més, de-
dicar-hi un temps mínim: uns 
20-30 segons o el que indiqui el 
fabricant, fins que estiguin se-
ques. Finalment, fregar totes les 
parts de les mans.

TAMBÉ HEM de cuidar molt 
bé la pell de la cara, per evitar 
que la mascareta provoqui pro-
blemes cutanis. El més impor-
tant de tot  és reforçar les pau-
tes de neteja i hidratació. D’una 
banda, la neteja ajuda a eliminar 
restes de maquillatge i sudora-
ció que s’adhereixen més a l’epi-
dermis pel simple fet d’anar co-
berts amb mascareta. Per la seva 
banda, l’ús de cremes hidratants  
ajuden a mantenir la barrera 
cutània hidratada, elàstica i en 
bon estat. Pel que fa a la neteja 
de la cara,  és recomanable que 
es faci dues vegades al dia; una 
al matí i una altra a la nit. Això 
sí, fins i tot encara que no es 
tingui la pell especialment sen-
sible, és convenient que ara que 
fem servir mascareta moltes 
hores a el dia, portem a terme 
la neteja de la nostra pell amb 
productes suaus amb pH neutre 
formulats per a pells sensibles o 
amb productes netejadors “sy-
ndet” (també anomenats sabó 
sense sabó). Els “syndets” són 
detergents sintètics (synthetic 

detergents), també anomenats 
sabons sense sabó. Són agents 
netejadors amb un pH semblant 
al de la pell, de manera que evita 
l’alteració de la barrera protec-
tora. Són, per tant, ideals per a 
les pells delicades i sensibles.

LA HIDRATACIÓ de la pell 
de la cara  és convenient realit-
zar-la amb fórmules “oil free”, 
riques en àcid hialurònic, una 
molècula utilitzada de manera 
habitual en el desenvolupament 
dels cosmètics i productes de 
cura de la pell per la seva ca-
pacitat per retenir aigua. En 
aquest aspecte, pel dia és millor 
optar per locions i sèrums de 
textura més fluida i base aquosa, 
i deixar les cremes més nutriti-
ves i untuoses per a la nit, que és 
quan menys hem de posar-nos 
la mascareta. Així minimitzem 
l’efecte oclusiu que exerceix el 
teixit de la màscara sobre la pell 
de la cara, agreujat per l’acumu-
lació d’humitat, a causa de la 
nostra pròpia exhalació.

CURES EXTRA: No obstant 
això, deslliurar-se de les irrita-
cions que pot produir la mas-
careta en zones de molt frec, 
com les galtes, el pont del nas, 
la barbeta i darrere de les ore-
lles, no és gens senzill, sobretot 
per a les persones que ja pre-
senten problemes cutanis. Per 
pal·liar aquest problema, pot 
ser útil aplicar una crema repa-
radora en aquestes àrees de la 
pell més exposades. Finalment, 
els pacients amb pells més sen-
sibles han d’espaiar les rutines 
d’exfoliació a casa, per no re-
sultar massa agressius amb una 
epidermis que ja pot estar una 
mica irritada. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR



cop d’ull24 // Desembre 2020  

LA GENERALITAT va decidir atu-
rar l’activitat firal, per frenar els con-
tagis de coronavirus. La presidenta 
de la Federació de Fires de Catalun-
ya, Coralí Cunyat, ha explicat que 
han demanat al conseller Ramon 
Tremosa que el govern puga tenir en 
compte les característiques de cada 
territori, i que es puguen autoritzar 

fires de manera individual. A Cata-
lunya, enguany hi havia previstes 
462 fires, 180 fires durant este últim 
trimestre. Per tot plegat, l’entitat ha 
preparat una guia per organitzar fi-
res segures on recullen mesures de 
caràcter general, així com indica-
cions sobre la distribució d’espais i 
control d’aforament.   G.M.

Les fires demanen certàmens segurs

Enagás ja sap quant costarà i 
el temps que trigarà l’operació 
de segellar i abandonar defini-
tivament els pous del magat-
zem de gas submarí Castor. 
Segons els càlculs del projecte 
encarregat per la companyia 
i sotmès a informació pública 
aquest estiu, que ha fet públic 
el digital elEconomista.es, tot 
plegat costarà un mínim de 70 
milions d’euros i s’allargarà un 
mínim de 201 dies. Es preveu-
en instal·lar taps mecànics de 
ciment sobre taps mecànics 
als tretze pous del magatzem 
de gas submarí amb un gruix 
de fins a 250 metres. Durant 
el procés, s’evitarà extreure 
“quantitats significatives de 
fluids” del jaciment per evitar 
canvis de pressió que genere 
possibles “efectes sísmics”, 
que tindran un protocol espe-
cial de monitoratge.
Amb els segells provisionals 
instal·lats al final de la seua 
vida útil, després que el ma-
gatzem entrés en hibernació 
la primavera de 2016, el go-
vern espanyol va decidir enca-
rregar a Enagás que presentés 

un projecte per concretar el 
tancament definitiu dels pous. 
El document, signat per l’en-
ginyer de mines Antonio del 
Cerro de la Fuente, detalla els 
procediments i mitjans ne-
cessaris per a tancar definiti-
vament els pous, d’acord amb 
les directrius de diferents or-
ganismes britànics, principal-
ment.
Tot i que el cost pressupostat 
és, a priori de 69,65 milions 
d’euros en el cas que els tre-
balls s’adapten al programa 
previst de 201 dies, la possibi-
litat que es puguen observar 
“increments de pressió signi-
ficatius” que requeririen tre-
balls de reparació en la meitat 
dels pous, que elevarien el cost 
fins als 76,98 milions d’euros.
Les tasques, segons detalla 
el projecte, començaran pels 
pous menys problemàtics 
–en els quals no hi ha ins-
truments abandonats o res-
triccions de pas- i en alguns 
casos es requeriran opera-
cions de punxat i injecció de 
ciment. Es comprovaran prè-
viament aquestes pressions 
als espais anulars que deixen 
els tubs telescòpics dels pous 
per si cal reparar-los addi-
cionalment.

La primera fase permetrà 
instal·lar un tap profund aï-
llant els pous del magatzem i 
evitant l’intercanvi de fluids 
que podria generar sismici-
tat induïda. En la segona fase, 
s’instal·laran dos taps més de 
ciment. La tercera fase, amb la 
torre de perforació, es tallaran 
i retiraran la part dels tubs te-
lescòpics al llit marí i també, si 
és possible, els caps de pou.

Evitar l’extracció de fluids
Tot i que experts consultats 

subratllen que les operacions 
d’abandonament de pous es-
tan estandarditzades i no han 
de suposar riscos addicionals 
per la desestabilització de 
l’interior del jaciment, el pro-
jecte emfasitza la necessitat 
d’evitar o extreure “quantitats 
significatives de fluids” que 
podrien generar oscil·lacions 
de pressió i possibles can-
vis d’esforços que poguessen 
provocar efectes sísmics. Per 
evitar-ho, abans de netejar els 
pous s’aïllarà el jaciment amb 

el tap mecànic de profunditat.
Paral·lelament, Enagás ha es-
tablert un protocol en col·la-
boració amb l’Institut Geogrà-
fic Nacional (IGN) per actuar 
davant possibles casos de 
sismicitat amb un sistema de 
semàfors que minimitze ris-
cos, sobretot durant la neteja 
dels pous. El protocol preveu 
un sistema d’alertes en el cas 
de moviments sísmics en un 
radi inferior de 20 quilòme-
tres d’on es troba la platafor-
ma marina del Castor amb les 
dades de la xarxa de l’IGN o 
l’Observatori de l’Ebre, Això, 
asseguren permetrà informar 
Enagás ràpidament i prendre 
mesures, si es dóna el cas, per 
mitigar-lo.
Un cop segellats i abandonats 
definitivament els pous, és a 
dir, fent efectiva la restitució 
del llit marí a un estat similar 
al que van trobar els promo-
tors del Castor quan van co-
mençar els treballs, el govern 
espanyol tindrà pendent de 
completar el compromís de 
desmantellament total amb 
la retirada de les plataformes 
marines i terrestre. Global-
ment, el cost de les operacions 
podria superar els 260 milions 
d’euros. 

Segellar i abandonar els pous de la planta
marítima pot arribar a costar 70 milions d’euros
ACN
VINARÒS

CAS CASTOR

Planta marítima del Gas Castor. // CEDIDA. 
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L’obra del port de la Cala, 
acabada per la Candelera

El secretari general de 
Comissions Obreres a les 
Terres de l’Ebre, Marc 
March, ha afirmat este 
dimarts que en la gestió 
dels brots de coronavirus 
a Padesa “s’han fet moltes 
coses malament, i poques 
coses bé”, tot i que les co-
ses ara es comencen a fer 
millor a la planta d’Ampos-
ta. Segons March, s’estan 
fent cribratges aleatoris 
a les persones que no han 
tingut coronavirus. Quan 
es troba un positiu, s’aïlla 
aquella persona i també 
tota la resta de companys 
que té al voltant, cosa que 
fins ara no es feia. “Diven-
dres es va fer un cribratge 
d’aquest tipus i es va tro-
bar una persona positiva. 
Ara s’aïlla esta persona 
però també a totes les del 
voltant, que és el que hau-
rien d’haver fet des del 
principi, i no es va fer”, ha 
remarcat.
March també ha acusat Pa-
desa d’amagar informació, 
tot denunciant que al co-
mitè d’empresa de la plan-
ta d’Amposta li ha propor-
cionat amb comptagotes i 
amb retard. “I hi ha coses 

que no han dit. Per exem-
ple, a la planta d’Ampos-
ta dels 62 positius que va 
haver-hi al començament, 
estaven tots en una sola 
línia de producció. El que 
hagueren hagut de fer és 
tancar-ho de cop, no espe-
rar a arribar a les 62 per-
sones contagiades, quan 
realment veien que aquella 
línia de producció hi havia 
molta gent infectada”, ha 
assenyalat. De la mateixa 
manera, el dirigent sindi-
cal també ha remarcat que 
han faltat inspeccions de 
Treball.
Marc March també ha de-
manat que no es crimina-
litze la plantilla. De fet, ha 
dit que els treballadors i 
treballadores de Padesa 
van ser “uns herois i unes 
heroïnes” durant la prime-
ra fase de la pandèmia, te-
nint en compte que l’em-
presa no va tancar perquè 
era una indústria essen-
cial, “sense les garanties 
sanitàries i anant a treba-
llar cada dia” per produir 
menjar per a les persones 
que sí que estaven confina-
des a casa. 

Ports de la Generalitat afron-
ta la recta final de les obres al 
port de l’Ametlla de Mar, amb 
un cost de 3,9 milions d’euros, 
que preveu tenir enllestides 
abans del febrer. “Encara que 
siga una Candelera diferent, 
a les festes majors, el 2 de fe-
brer, l’obra del port de la Cala 
ja la tindrem acabada”, ha dit 
el director general de Ports, el 
calero Joan Pere Gómez. Du-
rant una entrevista a Canal 
21 Ebre, ha explicat que bona 
part de les obres han hagut 
de fer-se a l’estiu, perquè es-
tiguen a punt abans dels nous 
temporals. I és que les obres 
no només s’han fet per repa-
rar els danys del Glòria, sinó 
també per adaptar el port de 
la Cala als efectes del canvi 
climàtic. “Per això estem molt 
contents que les obres evolu-
cionen favorablement. Si tot 
va com tenim previst, durant 
el mes de gener el gruix de 
l’obra ja quedarà acabada”, ha 
dit Gómez. En este sentit, ha 
detallat que al port de l’Amet-
lla de Mar s’han posat més de 
45.000 tones de pedra d’escu-
llera, amb roques d’entre sis i 
10 tones. 
De fet, el 60% de les noves in-
versions es concentraran als 
ports de la mar de l’Ebre. Joan 
Pere Gómez també ha deta-
llat les obres que s’han fet al 
port de l’Ampolla, un dels més 
afectats pel Glòria de tot el li-
toral català. Amb un cost de 
3,7 milions d’euros, a més de 
la pedra d’escullera per pro-
tegir el moll, també han po-

sat roques submergides per 
mitigar els temporals. A més, 
es farà un botaones, un mur 
que retornarà els tràngols de 
la mar. “Si el temporal Glòria 
arriba a durar un dia més, el 
moll de l’Ampolla se’ns tren-
cava en dos”, ha recordat. 
“Teníem pressupostades unes 
60.000 tones de pedra d’escu-
llera, però en posarem més”, 
ha remarcat Gómez. “Perquè 
al final, de res ens serveix que 
un port a l’estiu siga bonic, si 
quan arriba l’hivern no pot 
donar seguretat als pesca-
dors”, ha valorat.
Quant al port de les Cases 
d’Alcanar, el director general 
de Ports ha recordat que s’ha 
fet una reparació amb un cost 
d’uns 200.000 euros. Però 
que la previsió és destinar-hi 
uns tres milions d’euros el 
2021, després dels estudis 
tècnics de simulació de tem-

porals que s’estan fent actual-
ment en una piscina especial, 
a Galícia. “Anem a la Corunya 
per fer un model físic, amb 
una maqueta que és la cons-
trucció del port de les Cases, 
i estan simulant diferents 
temporals per veure models 
numèrics per decidir quina és 
la millor solució”, ha detallat 
Gómez, que ha assenyalat que 
el port de les Cases “es me-
reix” esta inversió.
Finalment, Gómez ha confir-
mat que ja tenen el projecte 
de la nova confraria del port 
de Deltebre, en el marc del 
pla especial. Serà una inver-
sió dimensionada i consen-
suada amb els pescadors. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Gustau Moreno
AMPOSTA

INFRAESTRUCTURES

Obres al port de l’Ametlla de Mar. // CEDIDA.

Marc March durant l’entrevista. // CANAL 21 EBRE.

Marc March: ‘A Padesa 
s’han fet moltes coses 
malament i poques bé’
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Teresa Jordà: ‘El Xerta-Sénia l’acabem
i el finiquitem el més aviat possible’

Diversos productors de la Ri-
bera d’Ebre han iniciat un pla 
pilot per plantar kiwi a la co-
marca, una alternativa i una 
nova oportunitat de negoci 
per contrarestar els danys 
de la sharka als presseguers 
i nectariners. La comarca ha 
intentat lluitar durant una 
dècada contra aquest virus, 
però res ha funcionat. Des del 
2008 s’han arrencat prop de 
370 hectàrees de presseguers, 
és a dir, un total d’11.800 ar-

bres, i s’han aïllat prop de 
12.000 hectàrees més. La con-
sellera d’Agricultura, Teresa 
Jordà, ha afirmat que només 
la diversificació de cultius pot 
combatre el virus: “La sharka 
ha suposat un esforç ingent 
de la pagesia per combatre-la 
i molts esforços del Departa-
ment per aturar-la o compen-
sar els danys que causava. Ara 
tanquem un cercle perquè 
hem capgirat la situació amb 
el pla de diversificació que ha 
de permetre esquivar i ‘cin-
turejar’ la sharka i que dóna 
noves oportunitats de negoci”
Els camps experimentals de 

cultiu de kiwi de la Ribera 
d’Ebre serviran per valo-
rar-ne la viabilitat, les varie-
tats que més s’adaptin i els 
problemes que se’n generin. 
La climatologia de la zona, la 
humitat per la proximitat al 
riu Ebre, i els tipus de sòl fan 
que el punt de partida sigui 
“molt favorable” però cal fer 
la prova pilot abans de gene-
ralitzar el cultiu. 

La consellera d’Agricultura, 
Teresa Jordà, ha afirmat que 
la política de regadius és “vi-
tal, imprescindible i extre-
madament necessària” per 
a Catalunya. Durant una en-
trevista a Canal 21 Ebre en el 
marc d’una visita a les Terres 
de l’Ebre, la titular d’Agri-
cultura ha confirmat que el 
govern de la Generalitat està 
decidit a tirar endavant el 
projecte del canal Xerta-Sé-
nia, encallat des de fa anys. 
Jordà ha confirmat que abans 
de final d’any han d’entregar 
el projecte executiu de les 
dues zones que falten per 

desenvolupar, i que durant el 
2021 es tirarà endavant este 
nou regadiu. “El Xerta-Sénia 
és un dels regs que resta pen-
dent”, ha reconegut Jordà.
El canal Xerta-Sénia és un 
dels regs més importants que 
estan en marxa a Catalunya, al 
costat del canal Segarra-Ga-
rrigues o la modernització del 
canal d’Urgell. Segons Teresa 
Jordà, desenvolupar el rega-
diu del Xerta-Sénia permetrà 
que l’agricultura del territori 
puga ser molt més producti-
va i competitiva, tot garantint 
també el relleu generacional. 
“Abans d’acabar l’any tindrem 
els projectes, i a partir del 21 
el que hem de fer és execu-
tar-los”, ha assenyalat la cap 
del Departament.

En el context de la pandèmia 
del coronavirus, la consellera 
d’Agricultura també ha assen-
yalat que els fons europeus 
per a la reconstrucció fi-
nançaran una desena de pro-
jectes de transformació, do-
tats amb 3.000 milions 
d’euros. Una tercera part 
anirà destinat a millorar els 
regadius de Catalunya, entre 
els anys 2021 i 2025. “El canal 
Xerta-Sénia l’acabem i el fini-
quitem el més aviat possible, 
com no pot ser d’una altra 
manera”, ha conclòs Jordà. 

Gustau Moreno
SANTA BÀRBARA

Cinta Bonet
BENISSANET

PAGESIA

El camp on començaran a plantar kiwis. // ACN.

Teresa Jordà durant l’entrevista a Canal 21 Ebre. // C21.

Provaran cultivar kiwi com a alternativa al préssec
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Tres anys després del mo-
ment de foscor personal i vital 
que va voler plasmar en ‘Caos 
a mig camí’, Èric Vinaixa tor-
na a respirar i mirar la vida 
des de la lluminositat per 
explicar ‘La més bonica his-
tòria’. Així es titula el quart 
treball en solitari del cantant 
i músic que està a la venda 
en format físic des del 13 de 
novembre a través de Picap 
i a les plataformes digitals 
des del dia 20. La proposta 
musical, fonamentada en el 
rock clàssic dels anys 60 i 70 
–també el d’arrel simfònica-, 
continuava bevent també del 
pop, el soul i la cançó d’autor. 
Escrit just abans de l’esclat de 
la pandèmia del coronavirus, 
diu Vinaixa que la frustració 
per aquesta crisi va acabar es-
peronant-lo a l’hora d’entrar a 
l’estudi de gravació.
El trasbals vital que pot su-
posar apropar-se a la barre-
ra dels quaranta anys, amb 
les reflexions, els dubtes i les 
qüestions sobre passat i futur, 
han quedat ja enrere. “Un cop 
superes aquesta etapa, agafes 
perspectiva i deixes anar llast 
et trobes que la teua vida és la 
teua història més bonica. És 
la vostra, la nostra. És el camí 
que ens toca viure i de vega-
des hi ha llums i ombres, però 
en definitiva és la millor que 
tenim. Un cop que assumeixes 
aquest missatge, tot és més 
clar i lluminós”, reflexiona el 
cantant i músic miravetà, exlí-
der de la banda Rodamóns.
Reconegut, precisament, 
per haver escrit i interpretat 
cançons com ‘Dies de Llum’, 
amb el seu anterior treball, 

‘Caos a mig camí’, Vinaixa va 
aconseguir projectar musical-
ment el seu projecte i guanyar 
una major visibilitat mediàti-
ca dins de l’escena. Això li va 
permetre girar per tot el terri-
tori oferint més d’una seixan-
tena de concerts i participant 
en festivals multitudinaris 
com el concert per la Llibertat 
dels Presos Polítics.
Ara, vol seguir avançant d’una 
forma “honesta i coherent”, 
introduint sonoritats noves i 
cuidant de forma especial dels 
arranjaments, però mantenint 
els principals trets de la per-
sonalitat que l’identifiquen. 
Les estructures bàsiques del 
rock clàssic segueixen mar-
cant bona part de la propos-
ta, sense renunciar a la resta 
d’influències que ha anat fent 
seues al llarg de dècades i que 
ha anat incorporant al seu es-
til de composició.
El videoclip del primer senzi-
ll del treball, que també porta 
per títol “La més bonica his-
tòria”, referma aquesta de-
claració de principis musical, 
amb influències que basculen 
entre The Beatles i Queen, en 
els passatgers més rockers. 
Visualment, el cantant ren-
deix novament homenatge al 
paisatge i la gent del seu po-
ble, Miravet, el lloc on, asse-
gura, hi té les arrels, se sent 
“més feliç”, troba la força i li 
permet “tocar de peus a te-
rra”. Unes referències que 
també són ben presents en te-
mes com “Som germans”.
Enregistrat i mesclat als es-
tudis Slim Studio de Corbera 
de Llobregat, Vinaixa va aca-
bar d’escriure i assajar tots els 
temes de ‘La més bonica his-
tòria’ just abans que esclatés 
amb tota la seua virulència 
la pandèmia del coronavirus 

i es declarés l’estat d’alarma. 
Això el va forçar a posposar la 
previsió inicial de començar a 
gravar entre març i abril. Però 
lluny de veure’s condicionat 
pel contratemps, assegura que 
ha aconseguit donar-li la volta 
a la situació.

Transformar la frustració
“El disc estava llest. El fet de 
tancar-nos, amb el disc fet, 
no havia un problema a l’ho-
ra d’escriure i fer els arranja-
ments. En tancar-nos, quan 
finalment va poder gravar, 
tota la frustració que provo-
caven les dificultats es bolca-
va a fer un bon disc, a parlar 
de com viurem quan sortim. 
D’un missatge que ja era po-

sitiu n’hem tret un missatge 
encara més positiu: de men-
jar-nos el món quan això aca-
be”, subratlla.

Dins de l’estudi, tot i comptar 
amb un nodrit grup de músics 
de suport, ha gravat ell mateix 
guitarra acústica i elèctrica, 
piano, Hammond, PAD, har-
mònica o percussió menor, a 
banda de cantar. També, com 
ve fent habitualment amb els 
seus propis treballs, s’ha en-
carregat dels arranjaments i 
de la producció.
Amb el disc ja a la mà, però, 
admet que “defensar-lo en 
directe”, tenint en compte 
el moment actual, resultarà 
complicat a curt termini. I, 

malgrat tot, Vinaixa es mos-
tra prou optimista per a po-
der traslladar als escenaris la 
seua pròpia “bonica història”. 
“No pinta massa bé. Però vull 
pensar que el 2021, a princi-
pis d’any, podem començar a 
arrencar. La cultura és segu-
ra, es poden fer molts tipus 
de concerts, es pot espaiar al 
públic... es poden trobar mol-
tes fórmules. Acabarem l’any 
sobrevivint, però vull pensar 
que a principis del vinent mi-
llorarà”, conclou Vinaixa. 

ABANS QUE NINGÚ Pepet i Ma-
rieta ha llançat la seua vacuna, el 
primer dels senzills que anirà publi-
cant esglaonadament al llarg del 
pròxim 2021 i que acabaran donant 
forma al seu nou disc. El tema, que 
en paraules del propi Josep Bordes 
bascula musicalment cap a un “re-

ggaeton suau”, i ha comptat amb la 
participació del duet mataroní The 
Tyets. La lletra identifica l’amor com 
el gran impuls vital, i deixa entreveu-
re també un joc romàntic i sexual. De 
nou, el grup ha optat per difondre el 
tema a partir d’un videoclip estrenat 
a YouTube.  A.P.

Pepet i Marieta llança ‘La vacuna’

MÚSICA

Èric Vinaixa emergeix del caos
per explicar ‘La més bonica història’

Imatge d’Èric Vinaixa a Miravet. // JOAQUIM DOMINGO.
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La videocreació ‘Mañana niebla’,
de David Ortiz guanya la BIAM 2020

La setzena edició de la Bien-
nal d’Art Ciutat d’Amposta, 
la BIAM 2020, ha guardonat 
David Ortiz per l’obra de vi-
deocreació ‘Mañana niebla’. 
El jurat l’ha escollit per la 
seua qualitat i per la impor-
tant tasca de recerca feta per 
l’artista. També s’ha endut una 
menció especial la instal·lació 
‘Mundus vult decipi’, de Cris-
tina Moreno i Laia Ventayol. 
Enguany, el certamen ha re-
but 202 obres, de 208 artistes 
d’arreu de l’estat espanyol, de 
les quals el jurat n’ha seleccio-
nat quinze. Tot i els condicio-
nants de la pandèmia, ha estat 
una de les edicions més parti-
cipatives, amb una quarantena 
d’obres més respecte a l’any 
2018.
‘Mañana niebla’ és un vídeo 
en alta definició de poc men-
ys de 20 minuts que explora 
conceptes com la identitat, 
la comunitat, la dominació o 
la (bio)diversitat. L’obra ha 
estat íntegrament filmada al 
bosc mesòfil de la serra nord 
de Puebla, a Mèxic, on la boira 
està molt present. La propos-
ta sorgeix de les vivències del 
mateix artista a la comunitat 
Nahua de Cuetzalan i és una 
mena de “laboratori antro-
pològic vivent”, on la idea de 
comunitat pren tot el sentit.
Pel que fa a l’obra ‘Mundus 
vult decipi’, que traduït signi-
fica ‘El món vol ser enganyat’, 
és una peça que sorgeix arran 
d’una investigació de Moreno 

i Ventayol al voltant de la me-
dicina romàntica de comença-
ments del segle XIX i de la 
teoria del Magnetisme animal 
del metge alemany Franz An-
ton Mesmer. Es tracta d’una 
instal·lació-font amb sons bi-
naurals, objectes trobats i ai-
gües guaridores, inspirada en 
el baquet creat per Mesmer. 
Les dos artistes l’han adaptat 
a la realitat del territori i han 
inclòs elements de la mar de 
l’Ebre, com ara arts de pesca 
de Sant Carles de la Ràpita o 
restes de crustacis.
Segons la directora de Lo Pati, 
Aida Boix, les obres tenen una 
“gran qualitat” i reflexionen 
sobre temes tan “diversos com 
la llei mordassa, el franquis-
me, el colonialisme, la invisi-
bilitat de les dones o sobre la 
connectivitat invisible de l’era 
d’Internet”. El veredicte del 
jurat es va fer públic el passat 
7 de novembre, i va coincidir 
amb l’obertura de l’exposició 
de la BIAM 2020 a Lo Pati – 
Centre d’Art Terres de l’Ebre. 
L’exposició estarà oberta fins 
al 17 de gener de l’any que ve.
La Biennal d’Art Ciutat d’Am-
posta, impulsada per l’Àrea de 
Cultura de l’Ajuntament d’Am-
posta i vinculada al Centre 
d’Art Lo Pati, és un dels certà-
mens d’art contemporani més 
importants i consolidats del 
panorama estatal i està dotat 
amb 4.000 euros de premi. 

ACN
AMPOSTA 

‘Mañana niebla’ exposada a Lo Pati. // CEDIDA.

CREACIÓ

 CULTURA
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 CULTURA

El sector cultural surt al carrer 

“Cultura és treball” i “Tots 
som cultura”. Amb estos 
lemes compartits van con-
vocar el passat onze de no-

vembre a concentrar-se la 
pràctica totalitat del sec-
tor cultural a les Terres de 
l’Ebre. Una crida dirigi-
da a artistes, ensenyants i 
personal tècnic, greument 
afectats per les retallades 
i prohibicions que està pa-

tint el sector amb motiu de 
la Covid-19. Van demanar-se 
mesures immediates per a la 
represa de l’activitat cultu-
ral, la defensa dels ensenya-
ments artístics i la protecció 
dels treballadors i treballa-
dores del sector.

Els convocants, pertanyents 
a diversos col·lectius i disci-
plines artístiques, van propo-
sar als assistents portar els 
seus instruments musicals, 
atrezzos i eines de treball, 
amb la intenció de fer-les vi-
siblement presents, ja que la 

concentració pretenia ser un 
acte d’absolut silenci. 

Redacció
FOTOS: JOAQUIM DOMINGO
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El Govern va anunciar les 
mesures que es prendrien 
en el món de l’esport català 
dintre del pla de desescala-
da previst en quatre trams de 
quinze dies, que es va iniciar 
el passat dilluns dia 23 de 
novembre. En el primer tram 
s’han obert les instal·lacions 
i equipaments esportius a 
l’aire lliure, amb un afora-
ment màxim del 50% i con-
trol d’accés; les instal·lacions 
i els equipaments esportius 
en espais tancats amb un afo-
rament màxim del 30%, amb 
cita prèvia i sense vestidors, 
excepte en el cas de l’ús de 
piscines, i s’han mantingut 
suspeses les competicions.
Igualment es poden fer ac-
tivitats esportives a l’aire 
lliure amb un màxim de sis 
persones i els esportistes fe-
derats poden practicar el seu 
esport en municipis limítrofs 
entre les 6 del matí de diven-
dres i les 6 de dilluns.
D’altra banda, en el segon 
tram es mantindran obertes 
les instal·lacions i equipa-

ments esportius a l’aire lliu-
re, amb un aforament màxim 
del 50%, juntament amb els 
gimnasos i equipaments es-
portius (sense que es pugui 
fer ús dels vestidors) i les 
piscines. També s’ampliarà 
la pràctica esportiva federa-
da, de caràcter no competi-
tiu, tant a l’aire lliure com en 
espais tancats. A més, es po-
dran fer activitats esportives 
a l’aire lliure amb un màxim 
de 6 persones, a excepció de 
la pràctica esportiva federa-
da que no té limitació.
En el tercer tram, seguiran 
obertes les instal·lacions i 
els equipaments esportius 
a l’aire lliure, però amb un 
aforament màxim del 70%, 
juntament amb els gimna-
sos i equipaments esportius 
(sense que es pugui fer ús 
dels vestidors) i les piscines. 
L’activitat física a l’interior 
estarà limitada al 50% de 
l’aforament.
Finalment, al quart tram, es 
mantindran les mateixes me-
sures, però es recuperaran 
les competicions esportives, 
que ja fa setmanes que es-
tan parades. Algunes d’elles 
van començar amb la dispu-

ta d’alguns encontres, però 
d’altres ja no van arribar a 
iniciar-se. Aquesta circum-
stància va fer que el sector 
esportiu realitzés algunes 

protestes per fer sentir la 
seua disconformitat amb la 
mesura. 

El bateà Àdam Maijó (Agrupació 
Atlètica de Catalunya) va tornar 
a competir. Maijó va prendre part 
en els 10 Kilòmetres d’Alcobendas, 
una cursa en la que el de la Terra 
Alta buscava batre la seua millor 
marca personal, tot i no ser un cir-
cuit homologat. Maijó va ser final-

ment dinovè amb un crono defini-
tiu de 29.51, aconseguint el repte 
de baixar dels 30 minuts (tenia un 
temps de 30.26). La prova va estar 
dominada per Fernando Carro amb 
un registre de 27.46. Es va veure 
molt de nivell entre els participants 
en aquesta cursa.   

Àdam Maijó rebaixa la millor marca

ESPORTS

El món de l’esport ja pot entrenar, però 
les competicions tornaran al gener

Acció durant el partit entre el CF Gandesa i el FC Ascó. // CFGANDESA.

Vicky Maigí
TORTOSA

E
ESPORTS
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Cal Rosal va acollir l’última 
prova del Campionat d’Es-
panya de Trial en la que 
Adam Raga es va proclamar 
campió. L’ulldeconenc arri-
bava com a líder del certa-
men a la cita definitiva, amb 
deu punts d’avantatge sobre 
el gallec Jorge Casales, i el 
segon lloc obtingut en aques-
ta prova li va valer el títol. 
Fins al moment, el del Mont-
sià havia guanyat en tres jor-

nades de l’Estatal i havia es-
tat segon en dos.
El vencedor a Cal Rosal va 
ser Casales i per darrera de 
Raga es va classificar Jeroni 
Fajardo, pilot gironí del Moto 
Club Baix Berguedà, entitat 
organitzadora de l’esdeveni-
ment, que va ser tercer a la 
general de l’Estatal.
La prova definitiva del Cam-
pionat d’Espanya de Trial va 
canviar el seu format cele-
brant-se una sola jornada, i 
l’escenari ja era conegut per 
tots els aficionats al trial, ja 
que allí si han disputat nom-

broses proves, tant de l’Esta-
tal com del Català o de pro-
ves socials.
És el sisè Campionat d’Es-
panya del pilot de TRRS, que 
no el guanyava des de feia 
deu anys, quan va superar 
Toni Bou en un dramàtic fi-
nal. El pierenc no ha partici-
pat enguany en un campio-
nat que s’ha endut onze cops. 
Raga ha guanyat l’Estatal, 
després de ser sotscampió 
del Mundial de Trial, amb el 
que valora positivament una 
temporada en la que ha se-
guit estant a l’elit.  

Alcoba firma un podi històric a 
l’última cita del Mundial de Moto3

 El pilot jesusenc va acabar tercer a la prova 
disputada al circuit portuguès de Portimao

 El jove va ser escollit millor rookie de l’any i va 
finalitzar en l’onzena posició de la general

El circuit portuguès de Porti-
mao va acollir l’última prova 
del Mundial de Moto3 en un 
dia inoblidable per a Jeremy 
Alcoba, que va ser tercer, pu-
jant al podi per primer cop 
aquesta temporada i demos-
trant un cop més la seua quali-
tat. A la primera jornada, el je-
susenc va ser segon a les sèries 
classificatòries i al dia següent 
va fer una cursa excel·lent en 
el seu primer any a la catego-
ria.
El pilot de Gresini, millor roo-
kie de l’any, va saber remuntar 
a Portugal i després d’una llui-
ta aferrissada amb altres pilots 
va confirmar el tercer lloc. A 
la general definitiva del cer-
tamen mundialista, Alcoba va 
ser onzè amb 87 punts. Els tres 
primers llocs els van ocupar, 
per aquest ordre, Albert Are-
nas, Tony Arbolino i Ai Ogura.
Al finalitzar la prova, Alcoba 
valorava la cursa i la tempora-
da a les seues xarxes socials 
explicant que “estic molt con-
tent de com ha anat tot. Hem 
tingut molt bon ritme durant 
totes les sessions i hem pogut 
tancar una primera campanya 

de somni. Una temporada en 
la que he pogut aprendre i 
comprendre la competitivitat 
de la categoria i en la que he 
acabat com a millor rookie”. 

El jove pilot jesusenc seguia 
dient que “dono les gràcies a 
l’equip, als patrocinadors, a la 
meua família, a tots els que 
des de casa heu estat al meu 

costat i a Dorna per l’esforç ti-
tànic realitzat per poder fer el 
campionat. La temporada 
2020 ja és història i ja tinc ga-
nes d’arrancar la propera”. 

V.M.
EMD JESÚS

El pilot jesusenc Jeremy Alcoba ha realitzat una gran temporada amb Gresini. // CEDIDA.

El pilot ulldeconenc Adam Raga. // CEDIDA.

Raga s’emporta l’Estatal de Trial
Redacció
ULLDECONA
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El bàsquet modifica els calendaris
 A les categories de no promoció (sènior i júnior) 

es van anul·lar els calendaris que s’havien fet
 La competició tornarà el proper mes de gener, 

segons va anunciar la Federació Catalana

Davant la prolongació de les 
restriccions pel coronavirus, i 
abans de que el Govern anun-
ciés una desescalada en quatre 
fases, la Federació Catalana de 
Bàsquet va anunciar que no 
podia mantenir el vigent sis-
tema de competició pels seus 
campionats. Així les coses, a 
les categories de no promoció 
(sènior i júnior) es van anul·lar 
tots els calendaris i es va con-
firmar  que la competició co-
mençaria el dia 17 de gener, 
amb el calendari refet. 
El CB Cantaires-Tortosa i el 
CB Rapitenc ja es troben en-
trenant per tal de que els seus 
equips agafin el ritme adequat 
per competir en aquesta cam-
panya complicada.

Cal dir que en l’àmbit de pro-
moció, de cadet fins a premini, 
l’ens federatiu no va variar el 
calendari, esperant que es pu-
gui jugar alguna jornada abans 
d’acabar l’any, tot i que aquest 
aspecte sembla complicat a 
hores d’ara.
Atenent als nous models de 
competició, la Federació Cata-
lana de Basquetbol (FCBQ) ha 
aplicat un reajustament tant 
en les ‘Quotes de participació’, 
com en la quota-llicència de 
les ‘Tarifes tramitació llicèn-
cies’ per a la temporada 2020-
2021.
Tots els estaments del bàs-
quet català confien en que 
l’evolució de la pandèmia si-
gui la correcta les properes 
setmanes, per tal de tornar a 
una certa normalitat quan 
abans millor, en un any força 
difícil. 

Redacció
TORTOSA

I Imatge de l’equip sènior del CB Rapitenc. // CEDIDA.

BÀSQUET

Xerès va ser escenari de l’úl-
tima prova del Campionat 
d’Espanya de Superbike de 
1000cc, en la que el canareu 
Marc Alcoba (ETG Racing) 
va ser finalment tercer de la 
general amb 159 punts, per 
darrera del campió Álva-
ro Ramos amb 196 i del se-
gon, Carmelo Morales, amb 
194. A més, el del Montsià va 
ser el millor rookie de l’any 

d’aquesta categoria. A la pri-
mera jornada de la cita anda-
lusa, Alcoba va ser vuitè, des-
prés de tenir problemes amb 
la posta a punt, i en la segona 
va acabar tercer, assegurant la 
tercera plaça de la classifica-
ció definitiva. Cal subratllar 
els sis podis aconseguits pel 
jove pilot d’Alcanar durant el 
campionat.
Dintre de la seua trajectòria 
d’aquesta campanya, Alcoba 
va destacar especialment al 
circuit de Navarra. A la pri-
mera jornada, va ser segon, i 

a la segona va assolir la seua 
primera victòria en el cam-
pionat. Alcoba va creuar la 
línia d’arribada en segon lloc, 
però una penalització al seu 
rival per haver retallar la pis-
ta, li va permetre finalment 
ocupar la primera posició de 
manera merescuda.
Ara, Alcoba començarà a pen-
sar en la propera temporada, 
en la que espera seguir ofe-
rint un gran rendiment com 
en aquesta, on ha demostrat 
un cop més la qualitat del seu 
pilotatge. 

Redacció
ALCANAR

El pilot canareu Marc Alcoba. // CEDIDA.

Marc Alcoba, tercer a l’Estatal  de Superbike
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La Sala Esgrima Amposta, campiona
 Àngel Fabregat, Eugeni Gavaldà i Gerard

Gonell van guanyar la Lliga Nacional de Clubs
 Logroño va ser escenari de la tercera cita i

definitiva d’aquest certamen amb un gran nivell

La Sala Esgrima Amposta va 
revalidar el títol de la Lliga Na-
cional de Clubs, després de la 
competició celebrada a Logro-
ño, en la que va ser la tercera 
cita del certamen. D’aquesta 
manera, va tornar l’activitat es-
tatal d’esgrima en la modalitat 
d’espasa, després de l’aturada 
de la competició, a causa de la 
situació provocada pel corona-
virus. 
L’equip ampostí, que havia 
guanyat les sis confrontacions 
en les dos anteriores competi-
cions celebrades a Medina del 
Campo i Madrid, es va assegu-
rar el títol de campió amb Àn-
gel Fabregat, Eugebi Gavaldà i 
Gerard Gonell, artífexs de que 
l’entitat de la capital del Mont-

sià dominés la Divisió d’Or per 
equips en la modalitat d’espasa 
masculina absoluta. Els am-
postins van superar a la Sala de 
Armas de Madrid per 45-41; al 
Club de Esgrima Lázaro Cár-
denas (Las Rozas) per 45-37 i a 
la Sala de Esgrima Burgos, que 
va ser segon a la Lliga, per un 
ajustat 45-44.
Cal remarcar que la Federació 
Espanyola d’Esgrima va crear 
un sistema de competició molt 
segur i tots els protagonistes de 
la competició van ser acredi-
tats i se’ls va realitzar un exa-
men abans d’accedir a les ins-
tal·lacions de Las Gaunas. 
Després de la competició cele-
brada a terres riojanes, el ca-
lendari seguirà amb la disputa 
del Campionat d’Espanya ab-
solut, sub’23 i sub’20 a Madrid, 
aquest mes de desembre. Allí, 
la Sala també serà favorita. 

V.Maigí
AMPOSTA

La Sala Esgrima Amposta va guanyar la Lliga Nacional de Clubs. // CEDIDA.

ESGRIMA

Joan Ferrer, strongman de 
Deltebre, segueix liderant la 
Lliga Nacional de Força, des-
prés del segon campionat del 
certamen celebrat a Fuenla-
brada, on va acabar segon, per 
davant del castellonenc de la 
Vall d’Uixó David Borràs, que 
havia estat segon a la cita in-
augural del certamen celebra-
da a Silla, València, on Ferrer 
va ser primer. 

El campionat de Fuenlabrada 
va estar dominat per l’actual 
campió d’Espanya, el tetra-
campió de la Lliga Nacional 
de Força, el gallec Roberto Ro-
dríguez, que tornava després 
d’una lesió que li va impedir 
participar al primer torneig i 
ho va fer en plena forma, guan-
yant les cinc proves de la cita. 
En aquests moments, Ferrer 
és primer de la general amb 
102 punts, seguit de David Bo-
rràs amb 78 i de Daniel Araujo 
amb 63.
Tot i la temporada complicada 

que està vivint a causa de a si-
tuació provocada pel corona-
viurs, Ferrer té com a gran ob-
jectiu guanyar, per primera 
vegada en la seua trajectòria, 
la Lliga Nacional de Força, i 
donarà el millor d’ell mateix 
per poder aconseguir aquest 
repte tan ambiciós. 

Joan Ferrer segueix liderant la Lliga Nacional de Força

V.M.
DELTEBRE

Joan Ferrer lidera la Lliga Nacional de Força. // CEDIDA.
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Aquesta és una de 
les receptes de Nadal 
que feia molt a casa 
dels meus pares. Em 
porta molts bons 
records de família 
i és una d’aquelles 
receptes que mai 
deixaré de preparar 
i que conservaré per 
sempre. 
Us aconsello que 
us feu amb un bon 
pollastre (de ben 
segur a la vostra 
parada del mercat 
o carnisseria us 
l’aconseguiran) i 
que gaudiu molt del 
procés de cuinat, de 
l’aroma que desprèn i, 
com no, d’una bonica 
taula per degustar-
lo.”

Pollastre rostit
amb ceba

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Torró de
xocolata

Ingredients

· 1/2 l. de xocolata cuita
· 1 palet de vainilla
· 50 g. de sucre
· 25 g. de mantega 
· 1 copeta de moscatell
· 1/2 copeta de conyac
· 100 g. d’avellanes triturades

Elaboració

En una cassola hi poseu la 
xocolata prèviament cuita, 
les avellanes triturades, la 
vainilla, el sucre, la mantega, 
la copeta de moscatell i la 
de conyac. Bateu-ho tot 
junt, procurant que no es 
facen grumolls. Una vegada 
la massa hagi agafat una 
textura consistent, prepareu 
un motlle, cobert amb 
paper vegetal per a forn i 
untat en mantega. Tireu-li 
la pasta a dintre i poseu al 
seu damunt unes quantes 
avellanes. Espereu que la 
pasta es refrede per poder-ho 
saborejar.

INGREDIENTS

• 1 pollastre o només cuixes
• 4 alls
• Una copa de vi ranci 
• 2 cebes mitjanes tallades

• 2 pomes (sense pell i tallades) 
• Prunes ( 3 per persona o segons 
   el vostre gust)
• Un grapat ben abundant de 
    pinyons

• Uns granets de pebre negre
• Un bon raig d’oli d’oliva verge 
    extra
• Sal i pebre

ELABORACIÓ

1. Salpebrem el pollastre.
2. Posem a escalfar l’oli en una 
cassola amb els alls.
3. Rostim el pollastre durant una 
bona estona, fins que estigue ben 

daurat.
4. Quan comence a estar daurat, 
afegim la ceba tallada. Ho anem 
remenant.
5. Tirem un bon raig de vi ranci i 
ho fem evaporar uns dos minuts. 
Remenem i tapem la cassola.

6. Passats uns 5-8 minuts 
aproximadament, afegim les 
prunes, la maçana i els pinyons.
7. Deixem que faci xup-xup, a foc 
lent, fins que comprovem que el 
pollastre estigui cuit.

LA CUINA DE L'OLGA
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S’aprova la llei del ‘dret a reparar’
Amb 395 vots a favor, 94 en contra i 207 abstencions, 
el Parlament Europeu ha aprovat la llei del ‘dret a re-
parar’, considerada com el punt de partida definitiu 
que intentarà limitar els productes electrònics d’un 
sol ús, i obligarà als diferents fabricants a facilitar la 
reparació dels seus dispositius, així com a oferir més 
informació sobre el procediment en el cas de falli-
da dels mateixos.
La idea és incloure en el propi embalatge un requa-
dre informatiu que sigui obligatori, on l’usuari final 
podrà obtenir  de manera molt precisa i fàcil d’enten-
dre diferents dades sobre la duració estimada d’un 
producte, sobretot en el moment abans de la seva 
compra.
I com que, clar, ‘feta la llei, feta la trampa’, es pretén 
que les reparacions dels nostres aparells siguin un fet 
sistemàtic, al mateix temps que econòmicament via-
ble, mitjançant un fàcil accés als procediments de re-
paració i manteniment, i que la majoria de fabricants 
actuals guarden amb molt recel.
Algunes de les mesures que acull la iniciativa te-
nen a veure en la promoció del comerç d’articles 
de segona mà i en recolzar una producció més sos-

tenible dels milions i milions de dispositius que 
ens envaeixen. Amb tot això es pretén també regu-
laritzar un sistema comú per tal de reduir les tones 
i tones de deixalles tecnològiques, motiu de tants 
debats entre els governs i els mateixos fabricants. 
Per posar un exemple, en el cas dels telèfons in- 
tel·ligents es pretén obligar a adoptar un sistema de 
càrrega universal tipus USB-C (almenys en l’àmbit 
europeu) o eliminar els carregadors de les pròpies 
caixes, ja que aquests, per ser universals, podran ad-
quirir-se de forma independent.
Aquesta proposta ve impulsada per diferents fronts 
europeus que porten reclamant el tema des de fa 
molts anys. I segons enquestes de la U.E., fins a un 
77% dels ciutadans repararien els seus productes 
avariats abans de substituir-los per uns de nous, i un 
79% creu que els fabricants haurien d’estar obligats 
per llei a complir amb una normativa de reparació i 
substitució dels seus diferents components.
“Es tracta, per tant, d’una gran victòria per als con-
sumidors europeus. Aquesta normativa permetrà 
posar en marxa una onada de noves polítiques favo-
rables a la reparació dels dispositius, així com l’obli-

gatorietat d’informar als usuaris de la durabilitat 
estimada en la que han estat dissenyats els matei-
xos”, en paraules del director de la companyia que 
hi ha al darrera de la pàgina referent de reparacions 
iFixit.com, organització que porta molts anys al dar- 
rera i informant dels procediments i costos de repa-
ració de milers i milers de productes electrònics de 
consum.
La cosa va de debò, i el primer país que implan-
tarà aquests canvis a partir del gener del 2021 serà 
França, on tots els fabricants que desitgin operar al 
seu mercat hauran d’informar degudament de tot 
l’esmentat anteriorment, el grau de reparació, així 
com els costos relacionats amb el mateix. En prin-
cipi, s’ha ideat una etiqueta informativa que pun-
tuarà de l’1 al 10 el nivell de reparació, i es pretén 
aplicar inicialment en rentadores, portàtils, tv’s, te-
lèfons intel·ligents i talladores de gespa.

Trobareu més informació a: 
https://europa.eu/youreurope/ business/dea-
ling-with-customers/consumer-contracts-guaran-
tees/consumer-guarantees/index_es.htm

per Jaume Querol

El coordinador del Banc dels 
Aliments a les Terres de l’Ebre, 
Òscar Ologaray, ha explicat 
que, arran de la crisi del coro-
navirus, estan repartint més 
aliments que durant el pitjor 
moment de la crisi del 2008. 
Ologaray ha assenyalat que 
la pandèmia ha provocat que 
molts autònoms, que s’han 
vist obligats a deixar de treba-
llar, hagen hagut de recórrer 
al Banc dels Aliments. “Han 
hagut de venir a buscar estes 
ajudes a gent que mai en la seua 
vida es podien imaginar que 
passarien una situació així, per-
què sempre havien treballat”, 
ha assenyalat. “Però com que 
ara no poden treballar, des de 

fa uns mesos, i els estalvis que 
podien tindre es van acabant, 
es veuen obligats a venir a bus-
car estes ajudes d’aliments”, ha 
advertit Ologaray.
Amb tot, el coordinador del 
Banc dels Aliments s’ha mos-
trat esperançat que la situació 
redreçarà quan s’aixequen les 
restriccions per a alguns pro-
fessionals. “El que hauria de po-
der ser és que puguen treballar. 
Quan puguen treballar segura-
ment seran els primers a sortir 
d’estes llistes, i això també ens 
dóna una mica d’esperança que 
la situació és temporal. La ne-
cessitat hi és, molta. Però estem 
segurs que treballant plegats i 
treballant junts acabarem sor-
tint-nos-en”, ha remarcat.
Actualment, el Banc dels Ali-
ments està atenent unes 35.000 
persones al conjunt de Tarra-

gona, quan abans de la pan-
dèmia s’atenien unes 24.000 
persones. Segons Ologaray, la 
demanda d’aliments va aug-
mentar “dràsticament” a partir 
dels mesos de maig i juny.
A banda, quant al Gran Recapte 
2020, s’han aconseguit recollir 
5 milions d’euros en donacions 
que permetran comprar uns 4 
milions de quilos d’aliments. 
Una xifra elevada però insu-
ficient per atendre tota la de-
manda d’aliments actual. Per 
tal d’intentar incrementar les 
xifres, es mantindran obertes 
les donacions virtuals fins al 16 
de desembre. 

Gran Recapte: ‘Molts autònoms han hagut
de venir a buscar ajudes del Banc dels Aliments’
Gustau Moreno
TORTOSA

Voluntaris del Gran Recapte del Banc d’Aliments. // M.V.

EL NUCLI ANTIC de Tortosa s’ha 
convertit durant uns dies en plató de 
televisió per a la filmació de la sèrie ‘Los 
herederos de la tierra’, continuació de 
‘La catedral del mar’, l’exitosa novel·la 
d’Ildefonso Falcones. El rodatge va co-
mençar el 6 de novembre a Barcelona. 
La sèrie ens traslladarà a l’any 1387, i 
narrarà la història d’Hugo Llor, un noi 

de 12 anys que passa la major part del 
seu temps als carrers mentre somnia 
convertir-se en un artesà constructor 
de vaixells, però amb un destí incert. La 
vida d’Hugo no és fàcil, és un noi molt 
solitari i la seua mare es veu obligada 
a separar-se d’ell, però compta amb el 
suport i la protecció d’un respectat an-
cià, l’Arnau Estanyol.  G.M.

Tortosa, plató de Netflix

POBRESA

D
DIVERS
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#Arxivemelfoc recull l’impacte de l’incendi 
de la Ribera d’Ebre a les xarxes socials

El 26 de juny de 2019, el nord 
de les Terres de l’Ebre i les co-
marques veïnes del Segrià i les 
Garrigues van viure un incen-
di devastador que va cremar 
6.000 hectàrees, 4.000 de les 
quals al municipi de Flix, el 
més afectat. Tot i que el foc 
va afectar un àmbit territorial 
allunyat de Barcelona —poc 
acostumat al focus informa-
tiu–, l’incendi va generar un 
fort impacte mediàtic i ciutadà 
i va posar sobre la taula alguns 
dels grans reptes de la socie-
tat com ara el canvi climàtic, 
les desigualtats territorials 
o el model de desenvolupa-
ment econòmic, especialment 
en relació amb les comarques 
rurals. Uns debats que enca-
ra han pres més sentit durant 
l’any 2020, en un context de 
pandèmia mundial que ha fet 
trontollar les bases del model 
de desenvolupament.

Al mateix temps, l’incendi va 
generar milers de comentaris a 
les xarxes socials, especialment 
a Twitter. Esta circumstància 
va portar l’Arxiu Comarcal de 
la Ribera d’Ebre (ACRE) a mi-
rar de capturar este moment 
històric contactant amb Aniol 
Maria Vallès, membre del Grup 
de Treball sobre Transparència 
i Dades Obertes de l’Associació 
d’Arxivers i Gestors de Docu-
ments de Catalunya (AAC-GD), 
qui acumula un gran bagatge en 
projectes d’arxivament i explota-
ció d’informació extreta de Twi-
tter, com per exemple #Catalan-
referendum o #Cuéntalo.
El passat 19 de novembre es va 
celebrar una presentació en línia 
sota el títol ‘Arxivem el foc’, du-
rant la qual es van presentar els 
resultats del projecte que ha em-
magatzemat les piulades genera-
des entre el 25 de juny i el 9 de 
juliol del 2019, a partir de la cap-
tura de les cinc etiquetes que van 
centrar el debat sobre l’incendi a 
Twitter. Esta tasca ha donat com 
a resultat la captura de 57.448 

tuits, que tenen vinculades 2.788 
imatges digitals, però també ha 
permès la creació d’un registre 
en format de dades obertes, que 
ajudarà als investigadors analit-
zar –i representar– l’incendi des 
de múltiples enfocaments, tal 
com va mostrar Aniol Maria al 
llarg de la seua intervenció.
L’acte va concloure amb la in-
tervenció de Gemma Carim, 
presidenta del Consell Comar-

cal de la Ribera d’Ebre i alcal-
dessa de Vinebre, un dels muni-
cipis que va viure l’incendi en 
primer fila. Carim va felicitar 
Gerard Mercadé, director de 
l’ACRE, i a Aniol Maria Vallès 
per la iniciativa, fent èmfasi en 
la “proactivitat que s’ha demos-
trat per documentar un fet tan 
transcendental com l’incendi de 
la Ribera d’Ebre”. Un esdeveni-
ment que ha marcat profunda-

ment el territori i que, segons 
paraules de Carim “un any i 
pocs mesos després que es pro-
duís ja es pot documentar grà-
cies a esta iniciativa per arxivar 
el present”.  

Núvol d’etiquetes sobre el gran incendi de la Ribera d’Ebre. // CEDIDA.

Redacció
MÓRA D’EBRE

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS

06.30 Fem una ullada

07.00 Informatiu XAL

07.30 Fem una ullada

08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria

15.30 L’informatiu

16.00 Fem una ullada

17.00 Sonats del Sud

17.30 Tens un racó a dalt 

del món

18.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Temps Afegit

22.15 Partit de la jornada

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Sonats del Sud

12.00 Tens un racó a dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Temps Afegit

16.15 Partit de la jornada 

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Poliesportiu

22.30 Tens un racó a dalt 

del món

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Fem una ullada 

18.00 Poliesportiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 L’Entrellat

23.30 Audi Pàdel Sèries

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 L’Entrellat

12.00 Anem de festa

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 L’Entrellat

18.00 Casal d’estiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Districte 21

12.30 Sonats del Sud

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Sonats del Sud

23.30 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Fem una ullada

07.30 L’informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.00 L’informatiu

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Resum informatiu

14.30 Fem una ullada 

15.00 Entrevistes

15.30 Tens un racó a dalt 

del món

16.00 Fem una ullada 

18.30 Partit de la jornada

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Resum informatiu

22.30 Districte 21

23.30 L’Entrellat

DIUMENGE

06.30 Resum informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Audi Pàdel Sèries

13.00 Resum informatiu

14.30 Entrevistes 

15.00 Fem una ullada

16.00 L’Entrellat 

17.30 Fem una ullada 

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Entrevistes

22.30 Resum informatiu

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

Mira el
vídeo
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enllaç



LOS GAMBUSINS

EN          ULLADA1

Tortosa:
Av. Remolins, 24
43500
977 58 80 32
info@uncopdull.com

 Lluís Salvadó (ERC) 
defensa la proposta de 
Salut per ampliar 
l’hospital de Tortosa p4

 Movem, Ciutadans, la 
CUP i el PSC de Tortosa 
reclamen la construcció 
d’un nou hospital a les 
Terres de l’Ebre  p5 i 6

 La PDE promou una 
jornada telemàtica per 
portar a la Unió Europea 
la necessitat d’actuar al 
delta de l’Ebre p18

 La CUP denuncia la 
residència Sant Miquel 
Arcàngel de Tortosa a 
Inspecció de Treball p19

 Alcanar, pioner en la 
formació d’agents 
anticovid a l’institut 
Sòl de Riu  p19

 Segellar i abandonar els 
pous submarins del 
projecte Castor pot arribar 
a costar 70 milions  p24

 Teresa Jordà assegura 
que Agricultura acabarà i 
posarà en funcionament el 
canal Xerta-Sénia a partir 
del 2021 p26

 El miravetà Èric Vinaixa 
emergeix del caos per 
explicar ‘La més bonica 
història’ en el seu últim 
treball discogràfic  p28
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